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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, presidenta, bon dia. Sebastià Sagreras substitueix
Salomé Cabrera. Gràcies.

Compareixença de la Sra. Francina Armengol i Socias.

LA SRA. PRESIDENTA:

L'ordre del dia d'aquesta sessió consisteix en la
compareixença de la Sra. Francina Armengol Socias,
sol·licitada per aquesta comissió no permanent d'investigació,
a la qual li donam la benvinguda. Benvinguda, Sra. Armengol. 

El procediment que seguirem s'ajustarà a les següents
regles. Tots els grups parlamentaris podran formular preguntes
a la persona compareixent durant un temps de quinze minuts.
Aquest temps, que comptarà només durant la intervenció del
grup parlamentari corresponent, podrà utilitzar-se en una o dues
intervencions. En cap cas, la persona compareixent no podrà
excedir dels vint minuts, i s’haurà de cenyir estrictament a les
qüestions plantejades a les respostes a cada grup parlamentari.

El diàleg entre el portaveu i la persona compareixent serà
interactiu, on el grup parlamentari iniciarà i finalitzarà el
diàleg. 

Els grups parlamentaris, conformement amb l'article 85 del
Reglament del Parlament, intervendran de major a menor, tret
del grup a què pertany la Presidència del Govern, que
intervendrà en darrer lloc.

El diàleg que tindrà lloc entre els portaveus i la persona
compareixent ha de discórrer de tal manera que quedin
salvaguardats el secret professional, el respecte a la intimitat i
l’honor de les persones, la clàusula de consciència i la resta de
drets constitucionals. 

Per acabar aquesta qüestió preliminar, únicament em queda
manifestar que la compareixent, Sra. Francina Armengol
Socias, haurà de tenir present el que disposa el punt 3 de
l’article 502 del Codi Penal, que prescriu el següent: “Qui
convocat davant una comissió parlamentària d'investigació falti
a la veritat en el seu testimoniatge serà castigat amb la pena de
presó de sis mesos a un any o multa de dotze a vint-i-quatre
mesos. 

Vull recordar, per favor, als grups parlamentaris que quan
un portaveu tengui la paraula redueixin el volum de la seva veu
o procurin estar en silenci perquè no tenguem  intervencions.
Moltes gràcies.

Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el Sr.
Negueruela.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ: 

Gracias, presidenta de la comisión. Gracias, presidenta, por
venir hoy aquí en un día que para nosotros además, después de
poder visitar ayer el almacén, empezamos esta comisión, y lo
voy a hacer como hacemos siempre, intentando desmentir cada
una de las mentiras y bulos que se han intentado construir
durante estas semanas.

Empezamos esta comisión afirmando desde VOX que las
mascarillas no estaban en el  almacén, que se habían distribuido
entre los centros sanitarios, y enseñando fotografías que no eran
reales o no correspondían con las mascarillas que aquí se han
mostrado. 

Ayer pudimos ver que las mascarillas están y que están
estocadas. Lo dice el propio Sr. Ureña y el Sr. Marcote, que
luego comparecerá, cuando acompañan a la visita y que, por
tanto, eran stock de seguridad y que todas estaban allí. 

Nos llama la atención que el PP durante todas estas semanas
no haya hecho un comunicado oficial, más que el PP, el
Gobierno, aclarando que las mascarillas estaban y diciendo
claramente que las mascarillas estaban. Por tanto, el Govern
podría haber ayudado a no construir bulos durante estas
semanas diciendo o dando a entender que esas mascarillas no
estaban realmente almacenadas o que se habían distribuido.
Sabemos que están todas, que eran el stock de seguridad y que
incluso varias de las mismas caducaban en 2023, precisamente
cuando se comienza la reclamación en tiempo y forma. Por
tanto, eran para lo que eran, stock de seguridad, y se reclama
cuando se tiene que reclamar. 

También hemos escuchado esta semana, y llama
poderosamente la atención, al actual director general,
señalando que la forma del contrato es la correcta, con un
contrato de emergencia, de acuerdo con el decreto ley 20 de
marzo de 2020, lo hace en el Congreso de los Diputados, y
afirma, con obligación de decir la verdad, que ese decreto ley
era el que daba forma a ese contrato. Por tanto, otro bulo
desmentido en este caso, los dos por parte del Gobierno.

Nos sorprende que el gobierno de Prohens no haya
intentado aclarar esto cuando sale el caso y haya permitido
construir toda una serie de mentiras y de bulos por parte del
Gobierno, por parte de este gobierno, para poder atacar, en este
caso, a toda una institución, a la Presidencia del Congreso de
los Diputados. Se han construido bulos solo para atacar a la
institución del Congreso de los Diputados, en representación de
su máxima representante, que es la presidenta del Congreso.

Por tanto, ya hemos visto cómo llegamos hoy aquí, donde
la mitad de las cuestiones ya están aclaradas, los técnicos han
aclarado para qué se compraban; han aclarado el uso que se le
daba; lo reflejan toda la documentación que se nos ha
facilitado, que la forma era correcta; incluso hoy hemos podido
ver que todo lo que se había dicho por parte del Grupo
Socialista es verdad y por parte de los comparecientes es
verdad; dónde están almacenadas; para qué se usaban y, por
tanto, queda sorprendente.
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Y también llama poderosamente la atención que quien da
nombre a esta comisión o a toda esta operación ahora se decida
retirar y que, por tanto, el Partido Popular y VOX retiren la
comparecencia, o digan que no hace falta que comparezca el
Sr. Koldo García, porque no hace falta que venga a aclarar
nada. El máximo exponente no tiene que venir...

LA SRA. PRESIDENTA:

Silenci, per favor.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Yo creo que al PP le hace gracia esta situación, Sra. Verdú,
presidenta, yo le pediría que llame la atención al Sr. Sagreras,
no para de interrumpir.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Negueruela, acabo de pedir silencio. Per favor, silenci.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Porque yo creo que a él le hace gracia, pero a mí, que
durante un mes han estado diciendo bulos, no me hace ninguna
gracia, no me hace ninguna gracia que hoy retiren al Sr. García
y otra comparecencia importantísima para VOX, porque no los
localizan, simplemente para poder hacer las conclusiones el
viernes que viene, día previo a la jornada de reflexión de unas
elecciones, el mismo viernes que hacen comparecer a la
presidenta del Congreso en el Senado. Y, por tanto, lo único
que se está viendo aquí es la utilización de esta comisión de
investigación con fines electorales, con fines de destrucción de
las personas y en vísperas de una jornada electoral.

Por tanto, eso no me hace ninguna gracia, señores del
Partido Popular, la instrumentalización de estas comisiones de
investigación, hasta el punto de ser capaces de renunciar a que
comparezca una de las personas más importantes, porque lo
único que pretenden es que se debatan las conclusiones el día
previo a la jornada electoral.

Por tanto, creo que después de haber aclarado todo esto,
después de saber que todas las personas que han venido por
aquí han reconocido los hechos, como era que todo ha quedado
aclarado, sigo sin entender para qué tiene que acudir la
presidenta del Congreso, que también ya ha dado todas las
explicaciones oportunas.

Pero, en tot cas, i com sempre hem fet durant totes aquestes
intervencions, crec que és el torn, en aquest cas, de la
presidenta del Congrés que expliqui quin va ser el seu paper
durant tota la tramitació d’aquesta compra d’emergència i el
seu paper sobretot dirigint aquesta comunitat en els pitjors
moments de la nostra història, que va durant la pandèmia de
la COVID-19.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Bé, bon dia a tots i a totes. Moltíssimes gràcies, Sr.
Negueruela, i gràcies a tothom per deixar-me expressar. Crec
que els sonarà molt el que els diré, perquè ja ho vaig explicar

a la comissió d'investigació al Congrés dels Diputats, però faré
un resum del que crec que és important poder expressar avui
aquí, igual que han fet tots els compareixents i, per tant, no hi
haurà moltes notícies.

M'agradaria començar i situar en el context les decisions
que es varen prendre a finals d'abril del 2020, en aquell
moment hem de recordar que la gent estava confinada, que no
es disposava de prou material de protecció. El mercat ordinari
havia col·lapsat, per tant, no se servia material i s'havia de
comprar a fora, a través de tota mena d'intermediaris i
competint tots entre tots.

En el cas de les Illes Balears, la situació encara és més greu,
pel fet de ser unes illes teníem més dificultats de
subministrament per qüestió de la insularitat, que crec que tots
i totes coneixem. Aquesta situació es va transmetre al Consell
Interterritorial de Salut, jo la vaig transmetre al ministre de
Sanitat, també cada diumenge, a la Conferència de Presidents
Autonòmics. Aquesta era la tasca que jo feia com a presidenta
del Govern, per tant, coordinar la política general del nostre
govern i prendre i decidir comprendre les decisions claus.

Una de les primeres decisions més importants va haver de
ser tancar els ports i aeroports, una decisió duríssima, perquè
suposava quedar-nos aïllats durant tota la nostra economia i
tota la nostra activitat econòmica.

Amb aquest plantejament de protegir per sobre de tot la
ciutadania, vàrem prendre una altra decisió, que era, com que
no hi havia subministrament dels operadors habituals, comprar
material sanitari a la Xina, perquè enteníem que havíem de
disposar en tot moment del material necessari per protegir la
nostra gent. Aquesta decisió es pren també tenint en compte
que a partir de la tercera setmana d'abril del 2020 es comença
a plantejar el procés de desescalada que comença dia 2 de
maig, i es pren a un moment on les farmàcies pateixen risc de
quedar sense abastament de material i a un moment que el
Servei de Salut subministra a ajuntaments, a serveis
d'emergències, a residències, a funeràries, a consells insulars i
als farmacèutics, com els deia.

Per tot això, es decideixi comprar material de protecció d'ús
civil. I per fer possible aquesta objectiu necessitàvem generar
la cobertura que ens permetés fer una contractació
d'emergència. Per això es va aprovar un acord de Consell de
Govern, dia 18 de març i un decret llei dia 20 de març.

Fins al setembre, i sota aquesta empara legal, vàrem
comprar 430 tones de material de protecció per valor de 38
milions d'euros; ho vàrem fer a un mercat molt competitiu, on
els subministradors habituals no operaven i on apareixien
intermediaris i empreses de tot tipus que oferien material de la
Xina.

És a finals d'abril del 2020, quan, des del Ministeri de
Transports, s'ofereix la possibilitat d'accedir a material de Xina,
que també compraven altres ministeris i organismes de l'Estat.
Com ja s'ha explicat en aquesta comissió, un assessor del
ministeri, el Sr. García, es va posar en contacte amb el llavors
director general de Gestió i Pressuposts del Servei de Salut, el
Sr. Palomino, i, a partir d'aquí es va establir comunicació entre
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el Servei de Salut i l'empresa Soluciones de Gestión, per
concretar la possibilitat de contractar 1,4 milions de
mascaretes.

Ja vaig explicar a la meva anterior compareixença en el
Congrés dels Diputats que durant la pandèmia em vaig
comunicar amb gent d'aquest i d'altres ministeris per tractar
diverses qüestions. Record perfectament les converses que són
transcendents, record amb el ministre Ábalos, per la decisió de
tancar els ports i aeroports; amb la vicepresidenta Díaz, per
tractar tots els temes dels ERTO; o amb la vicepresidenta
Calviño, per aconseguir els 855 milions d'euros per a les
empreses. Però, tal i com ja he explicat, no record totes les
comunicacions que vaig tenir fa quatre anys i, per això, no
descart que entre aquestes persones hi hagués el Sr. García.

El que els puc descartar, i ho vull dir una altra vegada, de
forma totalment rotunda, és que parlàs amb aquesst senyor de
la contractació de cap empresa, i ho dic de forma tan rotunda
perquè no ho he fet mai, ni amb ell ni amb cap altra persona. A
l'administració que jo presidia tots els contractes de
subministrament que ens arribaven, tots els contactes -perdó-
de subministrament que ens arribaven es canalitzaven cap als
responsables del Servei de Salut, que eren els encarregats
d'avaluar la conveniència i la viabilitat de cada operació.

Aquesta i totes les altres operacions varen passar pel
Consell de Govern, dia 8 de maig del 2020, en què es va retre
compte de contractacions d'emergència per valor de 29,6
milions d'euros. Aquest és l'únic moment en què tenc contacte
amb aquest expedient, tot i que, de fet, no he conegut el nom
d'aquesta empresa fins fa molt poquet.

Aquell mateix dia, i perquè es visualitzi quina és la tasca
d'una presidenta, per si algú ho desconeix, vaig mantenir una
reunió, per videoconferència, amb tots els batles del Pla de
Mallorca, i una altra amb els batles d’Es Raiguer. Això és el
que jo feia. I, com li deia, les decisions sobre la compra de
material sanitari les prenien els òrgans de contractació del
Servei de Salut, de manera autònoma i amb criteris tècnics. Jo
no estava en la tramitació dels expedients, sinó en la presa de
decisions de pes, i he de dir que tots els detalls d'aquest
expedient els he conegut ara.

Com ja han explicat en aquesta comissió els diferents
compareixents, entre els quals la consellera Patrícia Gómez o
la consellera Rosario Sánchez, les decisions sobre aquesta
qüestió eren totalment tècniques i es prenien a un nivell tècnic
o funcionarial.

En aquest cas, i a partir de la informació que he demanat
ara, sabem que el Servei de Salut va valorar que aquesta oferta
arribàs d’un ministeri; que els compradors fossin altres
ministeris i entitats públiques; va valorar que es pagàs a
posteriori, quan ja s'havien rebut; i va valorar el preu, que eren
2,5 euros per mascareta i era menys de la meitat del que
pagaven altres administracions per aquest tipus de mascaretes.
Per tant, la decisió es pren amb criteris absolutament tècnics,
com acredita l'expedient.

A cap moment, ningú no va rebre ordres o va pressionar
perquè es compràs, com reflecteixen les comunicacions del

mateix expedient, simplement, hi ha una necessitat, arriba una
proposta, es valora tècnicament i es tanca l’operació. Com es
va fer amb totes les propostes, venguessin d'on venguessin. I
prova d'això és que aquesta empresa va fer una segona oferta de
mascaretes, dia 18 de maig, i també, amb criteris tècnics, el
Servei de Salut va decidir no comprar.

Parlam, per tant, d'un únic contracte de 3,7 milions d'euros
sobre un total de 38 milions d'euros, de contractes
d'emergència, fins al setembre del 2020.

Perquè es facin una idea del context, entre l'any 2020 i al
final de la pandèmia, a l'any 2023, el Govern va gestionar
23.305 milions d’euros, 8.664 dels quals varen ser d'esforç
específicament sanitari, 1.675 varen ser ajudes directes a
empreses, autònoms i treballadors.

En aquesta comissió ha quedat clar que la compra d'aquest
material es decideix des del Servei de Salut, amb criteris
tècnics, perquè tots els responsables que han passat per aquí
han negat qualsevol pressió o qualsevol ordre d’executar
aquesta contractació. També s'ha acreditat en aquesta comissió
que aquesta operació, com totes les que es varen fer en aquells
moments, es va formalitzar mitjançant un procés d'emergència
que estava ben fet i totalment justificat, segons ha reconegut el
llavors responsable de l'Oficina anticorrupció, el Sr. Jaume Far.
Aquest contracte, a més, es va fiscalitzar a posteriori de
conformitat, tant per la Intervenció General en dues ocasions,
una d'elles específica del programa FEDER, i per aquesta
mateixa Oficina anticorrupció, que, per cert, l'actual govern ha
eliminat. 

A la comissió també ha quedat clar que les mascaretes
servien, que es compren per un ús civil i que es varen utilitzar
com estoc de seguretat durant la desescalada. Així ho han
deixat clar tant el Sr. Palomino com el Sr. Mascaró. 

I, finalment, també s’ha deixat molt clar que la reclamació
a l'empresa es va iniciar en temps i forma. L'única cosa que no
s’ha explicat encara és per què s'ha deixat perdre aquesta
reclamació. 

Per acabar, jo crec que s'han donat totes les explicacions i
s'han desmuntat totes les acusacions fetes a partir de
documents, certificacions o correus que figuren als expedients,
presentats de manera aïllada i sense context per intentar fer
creure que tot era una decisió política per afavorir una
determinada empresa, quan en realitat eren tràmits o decisions
tècniques. 

Jo només puc dir, per acabar, una darrera cosa, em dol molt
que una comissió que podria servir per millorar procediments
de cara al futur, que es pugui estar utilitzant com un element
per intentar destruir l'adversari polític, amb conclusions
predeterminades que cerquen un rèdit electoral, fent-se
públiques dos dies abans d'unes eleccions. Igual que em dol
molt que s'hagi volgut fer servir tot això per qüestionar la feina
de tantíssima gent durant la pandèmia. 

Per això, vull acabar donant les gràcies, una vegada més, a
tota la societat de les Illes Balears, que amb el seu coratge va
fer possible superar la pitjor crisi de la nostra història recent,
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plorant les víctimes, una vegada més, que no oblidarem mai i
mirant cap endavant amb esperança. 

Moltíssimes gràcies i estic a la seva disposició. 

LA SRA. PRESIDENTA:

¿No va a hacer uso? Muy bien. Pel Grup Parlamentari
VOX té la paraula la Sra. de las Heras.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sra. Presidente. Buenos días y gracias
por su comparecencia, Sra.  Armengol. En primer lugar, y ante
las graves acusaciones que ha vertido el Sr. Negueruela sobre
que esta portavoz aportó fotografías falsas en esta comisión,
decirle que esas fotos se corresponden con las mascarillas que
nos enseñaron y que estaban almacenadas. Y por ello se solicitó
una segunda visita donde se ha comprobado que,
efectivamente, hay mascarillas mezcladas de otros pedidos,
como eran las Natural Beauty. Esas fotografías son más reales
que su versión en esta comisión. 

Sra. Armengol, usted en la compareixença del Congreso
afirmó que un asesor del ministerio, el Sr. García, se había
puesto en contacto con el Sr. Palomino, y a partir de ahí se 
establece comunicación entre el Servicio de Salud y la empresa
Soluciones de Gestión sobre la contratación de los 1,4
millones. ¿Nos podría aclarara ese primer contacto?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sí, moltes gràcies, Sra. Diputada. No som jo qui ho
aclaresc, sinó que ho va explicar el Sr. Palomino a la seva
compareixença en el Congrés de Diputats, i jo vaig repetir el
que ell  havia dit. 

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Vale. Yo, simplemente, como escuché su comparecencia y
había afirmado que el Sr. García se puso en contacto con el Sr.
Palomino y el Sr. Palomino aquí nos lo dijo a la inversa, que
fue alguien del ministerio que se puso en contacto con
Palomino y fue el propio Palomino el que le envió un whatsapp
a Koldo, y no a la inversa. Por eso quería preguntarle si sabía
algo más que nosotros no sabíamos y nos lo podía aclarar. 

No obstante, aclarado el término, que usted ha cogido pues
las manifestaciones del Sr. Palomino, pasaré a la siguiente
cuestión. Es en relación al uso que está rodeando toda esta
cuestión, al uso que se le está dando a las mascarillas. Usted
insistió en su comparecencia en el Congreso que se compraron
para uso civil y para la desescalada y que según..., bueno, que
según usted se desprende de todo el expediente. ¿Es así?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:
 

Sí, jo m’he mirat l’expedient quan..., ara, quan se l'han
mirat tots vostès. No sé. La recepció de la..., la petició
d'aquestes mascaretes sempre es per a ús domiciliari, sempre
per a ús intrahospitalari, sempre per a ús civil. Així es planteja
dins l'expedient i és, de fet, pel que es varen usar. 

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Cuando se contratan las mascarillas, la ficha técnica, que
entiendo que usted no la conocía en ese momento, pero yo le
digo lo que se deriva del expediente también al haberlo
revisado, la ficha técnica adjunta indica que tienen marcado
comunitario. Es decir, habrían servido como FFP2 si hubieran
cumplido la ficha técnica que adjuntaba la factura que envió la
empresa Soluciones de Gestión. 

Además, si eran para uso civil, ¿por qué el Sr. Mascaró le
manifestó a la Sra. Alemany, en un correo del 25 de abril, que
quería tener la seguridad de que cumplían como FFP2?, o ¿por
qué, el 28 de abril, el Sr. Martorell Font envía un e-mail a
Antonio Mascaró preguntándole si las FFP2 son buenas?,
porque a las tres horas se crea un código SAP inventado y
específico para estas mascarillas como FFP2 uso domiciliario,
lo que nos confirmó la Sra. Alemany que nunca se había
utilizado un código para un uso específico, siempre se creaban
códigos por tipologías de mascarillas. ¿Por qué el 29 de abril
el Sr. Mascaró solicita la contratación, declaración y
tramitación de emergencia de su adquisición para tratamiento
de pacientes del Servicio de Salud de Baleares afectados por
COVID?, o, ¿por qué a tenor de la resolución de 4 de mayo
fueron adquiridas para atender las necesidades de los
profesionales sanitarios o entidades sociales o privadas diversas
que no podían prestar asistencia sanitaria sin este material? 

También en su comparecencia del Congreso insistió mucho
en el Consejo de Gobierno del 8 de mayo, sí que dijo que en
ese Consejo de Gobierno es donde usted sí que había tenido
conocimiento de este expediente. Es en el Consejo en el que se
aprobó la operación. Dijo que allí conoció al mismo. ¿Sabe qué
es lo que se aprobó?, se aprobaron FFP2, contratar FFP2. O,
¿por qué, si eran para uso civil, se remitieron posteriormente al
Centro Nacional de Protección de Medios para su análisis
como FFP2? Y, ¿por qué, si eran para población civil, se pagan
a 2,5 euros la unidad y no mascarillas quirúrgicas que valían a
0,4 la unidad?

Es decir, las conclusiones que este grupo parlamentario
extrae de revisar el expediente es que la contratación se hizo de
unas FFP2. ¿Me puede explicar en qué parte del expediente que
ha revisado usted se indica que se trata de una adquisición para
desescalada o uso civil?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:
 

Primer de tot, li he de dir que jo era la presidenta del
Govern de les Illes Balears, jo no  estava en la compra, només
faltaria. Per tant, ja li ha explicat la consellera Patricia Gómez,
de Salut, que no estava en les compres, imagini’s com estava
jo. En aquell moment no sé vostès on eren, jo gestionava la
pitjor crisi sanitària de la història d'aquesta comunitat
autònoma. 

Per tant, primer dit això, crec que és el que hauríem de tenir
en compte i les preguntes que em facin a mi siguin sobre la
meva competència. Perquè, clar, jo de tot això que m'explica
vostè, li puc dir molt poquetes coses. Li puc dir, el que he
llegit, el que he entès i el que sé, però supòs que vostè, que s’ho
ha estudiat moltíssim, deu saber més coses que jo. 
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Ara bé, el que és clar és que començàvem una desescalada,
en un moment terrible. Sé que les farmàcies en aquest moment
no tenien material. Sé que tothom, els mateixos batlles aquell
dia, em demanaven que compràssim material. Els seus
portaveus polítics al Parlament ens demanaven que compràssim
material. Això era el necessari, comprar material d'ús civil,
perquè també es necessitava protegir. Nosaltres no érem com
altres comunitats autònomes, nosaltres donàvem material a les
residències, als consells insulars, a la Policia Local, a les
persones que retiraven els fems, a les persones que tenien una
problemàtica enorme; a tothom. Per tant, necessitàvem aquest
estoc. 

Es compra sota criteris tècnics. Miri, hi ha molts de
documents a l’expedient, jo n’hi puc treure un que és la
recepció de les mascaretes que diu clarament, mascarillas
protección facial FFP2, KN95, uso domiciliario. Això és a
l’expedient, vostès ho coneixen perfectament. 

Jo entenc que volen crear una imatge que no és real, Sra.
Diputada, no és real. Aquí no hi ha res. Aquí hi ha, es necessita
material, es compra material sota criteris tècnics, i punt. Això
és el que hi ha.

En aquell moment, vostè ho sap perfectament, les KN95
estan assimilades a les FFP2 i es compren a 2,5 euros.
L'Ajuntament de Madrid a 4,5. És que aquesta és la realitat,
Sra. Diputada, així és com estava en aquell moment la situació
de preu.

Per tant, es compren perquè es necessiten per a la
desescalada, perquè nosaltres som una comunitat turística,
necessitàvem tenir molt de material per desescalar, i
començàvem dia 2 de maig. I el primer lloc de tot Espanya que
començà va ser l'illa de Formentera gràcies a la bona feina que
es va fer des del Govern, des dels consells insulars, des de la
mateixa societat de la nostra comunitat autònoma. Per això es
compra aquest material i per això es dedica a això, a estoc de
seguretat.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Hablando de stock de seguridad, hay un dato en el informe
de la Oficina anticorrupción que analiza cuántas mascarillas
habrían hecho falta teniendo en cuenta todos los profesionales
que había en el ib-salut y si todos los profesionales, todo el
personal que formaba parte del ib-salut hubiera tenido que
utilizar mascarillas quirúrgicas durante doce horas y durante 99
días seguidos, se adquirieron seis veces más mascarillas
quirúrgicas de la necesarias; un exceso de 22 millones de
mascarillas, con un coste aproximado de casi 9 millones de
euros, y ello tomando como coste medio unitario, 0,4 euros.
Incluso suponiendo que se hubiera tenido que destinar a
pacientes y familiares, se habrían adquirido tres veces más de
las necesarias, con un coste aproximado de 4,5 millones de
euros. Aun así, con ese sobre estocaje para uso civil, adquieren
y por la vía de emergencia, 3,7 millones de euros en mascarillas
para uso civil también. Sin embargo, en cuanto a los equipos de
protección, del total adquirido por el ib-salut, por el Gobierno
de las Islas Baleares, había 2.094.000 mascarillas EPI, de
equipos de protección, por lo que las mascarillas de este

pedido, el 1,5 de 2.094.000, suponían el 70% del total de
equipos de protección que tenia la comunidad autónoma. 

A nosotros nos cuesta creer que suponiendo un 70% del
total de los equipos de protección, cuando los sanitarios
estaban faltos de material para protegerse, estas mascarillas se
destinen en lugar de a equipos de protección, al uso de la
población civil y como estocaje de seguridad. ¿Nos podría
explicar esta decisión de adquirir más mascarillas para uso
civil, teniendo sobre estocaje de este tipo, en lugar de EPI para
los sanitarios, que era los que no tenían material?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sra. Diputada, no sé com li he d'explicar. Les decisions de
compra de material es prenen sota decisions tècniques de l'ib-
salut, que és qui sap quines necessitats té i, per tant, compra.
Això, jo no ho sé, com a presidenta d'un govern. Ara li faré un
símil, vostè creu que qualque president autonòmic, si ara li
demanàs a la Sra. Prohens, a veure quin estoc ara de material
de vacunes ha sobrat d'enguany, que es preveia fer una grip A
molt forta i tal vegada no n’hi ha hagut. Quantes han caducat?
Quantes se’n varen comprar? N’han sobrat o no n’han sobrat?
I el criteri deu estar ben fet, perquè és un criteri tècnic, que si
tu tens una amenaça d'una malaltia, protegeixes la població i
sempre compres més quantitat, perquè el que no pots fer és no
tenir material de protecció. Aquesta és la realitat a qualsevol
sistema de compres de salut. Que això és el que haurien
d’entendre vostès.

Jo no sé on varen viure, però aquí hi va haver set onades,
set onades de pandèmia sanitària, set, eh?, la més mortal a les
Illes Balears va ser la sisena. Per tant, com creu que es podria
preveure, per part d’un equip tècnic, com anirien les onades?
Quina quantitat de material es necessitaria? I la decisió d'un
responsable polític seriós, és compr material i en tenc per
protegir la gent o no en compr? Si no n’haguéssim comprat,
què hauria passat, Sra. Diputada? És millor en aquests casos
que te’n sobri que no que te’n falti, sense cap tipus de dubte.
Igual que nosaltres vàrem fer coses que no varen fer a altres
comunitats autònomes per ser illes. Nosaltres vàrem tenir fins
a cinc hotels pont a la nostra comunitat autònoma, per als
turistes. Què creu, que no hi va haver habitacions buides? Clar
que n’hi va haver, però què havíem de fer? N’havíem de tenir
per ser segurs i poder tenir desescalada o no n’havíem de tenir?
Igual que vàrem medicalitzar el Palau de Congressos, perquè
no passàs el que va passar a altres comunitats autònomes amb
les persones majors. El vàrem haver de necessitar? No, tanta
sort que no el vàrem haver de necessitar. Això vol dir que la
gent no va emmalaltir tant. Clar que sí, això és una bona
notícia.

Per tant, jo, amb el criteri de compra, jo no la puc ajudar,
perquè no era cosa meva, Sra. Diputada.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ: 

Ha dicho que qué habría pasado si no se hubieran
comprado. Pues bueno, lo mismo que haberlas comprado,
porque se dejaron caducar en un almacén. Lo único que los
ciudadanos, igual se hubieran ahorrado 4 millones de euros que
ahora se han devuelto a la Unión Europea. 
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Usted ha mencionado la resolución del Ministerio de
Industria, que es la que permitía la compra de EPI, sin marcado
comunitario, por su equivalencia de las KN95 a las FFP2. Pero
es que esta resolución solo permitía esta equiparación a través
de dos escenarios: uno, compra pública, a través de la cual,
solo podía ser destinado a personal sanitario, ni para pacientes
ni uso domiciliario y se prohibía expresamente que entrasen en
otros canales de distribución, y en este supuesto, en este
escenario, que es a través del cual Soluciones de Gestión dice
que se les vendió, era la comunidad autónoma la que tendría
que proceder a la verificación del material; y el segundo
escenario era que la empresa tuviera autorización temporal para
comercializar en España, sin embargo Soluciones de Gestión
no tenía autorización para comercializar en España. Por lo
tanto, nos plantamos en el escenario uno, que sólo se podían
destinar a personal sanitario, cuando están afirmando que era
para población civil. 

Mi pregunta es: ¿forzaron la compra para favorecer a la
empresa o cómo explica haber efectuado una contratación que
no era viable legalmente?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Primer de tot, em diu que les mascaretes era igual que
haguéssim tengut més estoc, perquè no varen servir perquè
varen caducar. És un altre, em perdonarà, és un disbarat el que
acaba de dir, és que és un disbarat enorme. Es necessitava tenir
estoc de seguretat, perquè nosaltres cada setmana havíem de
reportar al ministeri l'estoc que teníem i, si no, no podies
desescalar. I jo no sé si són conscients del que va significar
caure el 21% del PIB a la nostra comunitat autònoma i la
necessitat que teníem de desescalar i, per tant, de demostrar que
érem segurs. I per fer això necessitàvem tenir eines que altres
no tenien i necessitàvem tenir material de seguretat, i clar que
va servir i va servir per a material de seguretat, per estoc de
seguretat, per poder demostrar que podíem desescalar. I, de fet,
vàrem aconseguir que Formentera fos la primera illa, el primer
territori de tot Espanya que va poder desescalar. 

Després em diu “i s'han deixat perdre doblers”. No, no, qui
té la responsabilitat d’haver deixar perdre doblers és el govern
actual, perquè al nostre criteri havíem intentat reclamar una
part, que són aquests 2,68 milions d'euros, que algú hauria
d'explicar per què s’ha deixat caducar aquesta expedient, Sra.
Diputada, si vol saber realment la veritat del que ha passat,
perquè, clar, voler sobre la veritat i només apuntar fins a la
meitat, em sembla que és un insult a la intel·ligència -així li ho
dic, amb tota tranquil·litat i amb tota humilitat. 

Quant això que les mascaretes no es podien fer servir per a
personal no sanitari, això és una altra qüestió que és
absolutament demagògica, fora de la realitat i fora del que
passava a tot Espanya. Vostè sap que les KN95 assimilades a
FFP2 a la Comunitat de Madrid es varen donar a les farmàcies?
Per tant, què em conta? Clar que es podien utilitzar, només
faltaria! I no sap que durant les diferents onades es varen posar
criteris diferents, a temporades havíem d’utilitzar tots FFP2,
se'n recorden de tot això? Altres temporades no hi havia res i
la gent emprava una mascareta de tela. Altres temperades les
mascaretes de tela eren les que estaven homologades. Aquesta
és la realitat, tot això anava canviant cada dia, Sra. Diputada,

aquesta és la realitat. Aquestes mascaretes, es necessitaven?, sí,
es compren perquè es necessiten i es necessiten en aquell
moment com a estoc de seguretat, que és per a allò que
s’empren. 

Evidentment això és el que va succeir i és el que vostès han
pogut comprovar, perquè tothom que ha vengut aquí, que són
els tècnics que vostès han volgut cridar, fins i tot els de
l’empresa, li han dit això millor que jo. Jo d’això no en sé, però
és que a vostès durant aquesta comissió, tothom els ha dit el
mateix. 

Jo no sé..., en fi, em pareix un poc surrealista.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Bueno, por mucho que intente adornarlo, Sra. Armengol, y
compararse con otras comunidades, aquí lo que estamos
investigando es un objeto en concreto. No nos interesa que los
demás lo hicieran bien o lo hicieran mal, nos interesa que aquí
se hiciera bien. Y la resolución del Ministerio de Industria lo
que dice literalmente, para que usted no diga que yo me he
inventado las cosas se la voy a leer, es: “Se establecen en base
a la situación excepcional, los siguientes supuestos para
aceptación de equipos de protección individual, compra o
adquisición pública de equipos de protección individual sin
marcado comunitario, conforme al apartado 8 de la
Recomendación de la Unión Europea 2020/403. En este caso,
dichos EPI solo podrán ser suministrados al personal sanitario
durante la crisis sanitaria en curso y no podrán entrar en los
canales habituales de distribución al público”. Literal de la
resolución. Es decir, solo podían ir a personal sanitario. 

En cualquier caso, sigue insistiendo en que sí que sirvió esa
compra porque la tuvieron de estocaje. Pero es que yo sigo sin
entender, sinceramente, sigo sin entender qué seguridad les
daba un estocaje caducado, porque no entiendo qué seguridad
puede dar un estocaje caducado. 

Por otra parte, usted en sus primeras declaraciones en el
Congreso de los Diputados dijo dentro de la misma declaración
dos cosas contradictorias. Por un lado, que las habían guardado
como stock de seguridad y por otro dijo que las habían
guardado porque si no guardas el producto, no se puede
reclamar. ¿Para qué las guardaron, como stock de seguridad o
posteriormente para reclamarlas?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Moltes gràcies. Quan vostè em diu, “no m'interessa allò de
les altres comunitats autònomes”, idò a mi sí, perquè estava ben
fet, és que les compres estaven ben fetes, és que les compres es
fan per contractes d’emergència. I clar que interessa, és
interessant el que passa a les altres comunitats autònomes,
perquè és el que passava a tot Espanya, Sra. Diputada, nosaltres
no serem diferents a tots els altres. A més, nosaltres ens havíem
armat d’un acord de Consell de Govern i un decret llei, que
crec que fins i tot vostès ens varen donar suport, degué ser a
l’única cosa a què ens varen donar suport durant la pandèmia
sanitària, avalats, i ja no ho dic jo que és això és l’important, el
contracte està ben fet, l’avala Intervenció General de la
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comunitat autònoma, amb dos informes diferents i l’Oficina
anticorrupció. 

Sra. Diputada, això és el que hi ha. L’estocatge no estava
caducat, les mascaretes no es compren caducades, no menteixin
a la població. Això no és cert, les mascaretes no estan
caducades i serveixen en el moment que han de servir, que és
quan hem de fer la desescalada. Que després el material sanitari
caduca? Oh, quina novetat, el material sanitari caduca? Clar,
vagin als magatzems d'ib-salut ara a veure quant de material
caducat hi ha, sempre a qualsevol farmàcia li caduca material,
és clar, perquè és important tenir estoc, és que si no en tenen,
que l’important és protegir la gent, és que no... no sembla que
hagin..., bé, clar, és que no han gestionat mai, i això es nota, es
nota moltíssim.

I, per tant, aquesta és la realitat del que succeeix. I jo no li
puc aportar molta cosa més, perquè vostè ha tengut tots els
tècnics aquí que li ho han pogut aportar tot.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Yo le he preguntado sobre sus declaraciones. Usted dijo que
se almacenaron como estocaje, pero también dijo que se
almacenaron para poder reclamar porque si no guardas el
producto no puedes reclamar. ¿Se almacenaron como estocaje
o para poder reclamar?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Perdoni, m’havia fugit la seva pregunta, perdoni. A veure,
això també li ho han explicat tots els tècnics. Els tècnics, una
vegada que tenen el resultat de la filtració que varen enviar a
l’institut, que nosaltres vàrem fer, i també si... pel seu interès
hauria de mirar quantes comunitats autònomes i ajuntaments
enviaven a analitzar a l'Institut Nacional el material de
seguretat, perquè, és clar, tot aquest material de seguretat que
varen repartir a les farmàcies a la Comunitat de Madrid no es
va analitzar, ens entenem? Per tant, nosaltres, amb tota la
seguretat del món. Per tant, això és... o almanco no em consta
a mi. Això és la seguretat que li donam. 

Per tant, una vegada tenen l'anàlisi feta, es planteja sempre
dins ib-salut -i això ho han explicat els tècnics- si s'havia de fer
la reclamació a l'empresa, i de moment s’utilitzen per a estoc de
seguretat i quan s'hagués de fer la reclamació es faria. És el que
es va explicar, que això no ho explic jo, Sra. Diputada, és que
jo vull que entenguin que jo tot això ho he estudiat ara. Jo, a
aquest expedient ni a cap expedient, durant la meva etapa de
presidenta, hi vaig ser, però, és el que han explicat els tècnics
i els responsables de l'ib-salut.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Ha dicho que se guardó como stock de seguridad y que
cuando se hubiera tenido que hacer la reclamación se haría,
¿desde cuándo sabían ustedes que iban a reclamar?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Jo no ho sé, perquè jo..., a veure -a veure- és que jo..., no sé
si vostè m’entén, jo ni som conscient en cap moment que es

compra aquest material, ni som conscient de quina quantitat es
necessita, perquè això no era la meva feina, ho entén? La meva
feina era parlar amb els ministres, aconseguir les coses
importants, parlar amb... el tancament dels ports i aeroports, les
ajudes a les empreses i tantes i tantes altres qüestions. 

Es decideix reclamar quan es decideix, que vostès ho saben
perfectament, en temps i forma, legalment -legalment- i mirant
sempre pels interessos de la comunitat autònoma i de la
ciutadania d'aquestes illes. Tant de bo tothom pogués dir el
mateix!

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Usted..., claro, no lo emitió, quería saber si usted sabe el
motivo por el cual se emitió un certificado indicando que se
había recibido la mercancía sin ningún tipo de incidentes.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

 Això també ho he estudiat ara. Aquests certificats són el
més normal dins una administració, ib-salut -i ho han explicat
els tècnics d'ib-salut- n’emet uns cent anuals, i aquest certificat
significa que s’ha rebut el material, el nombre de mascaretes i
els paquets  que s'havien comanat. Això és el que significa
aquest certificat, que és el més normal dins l'administració
pública. 

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, es lo más normal, pero es un documento que permite a
esta empresa seguir contratando y precisamente contratar el
grueso de los contratos y las comisiones millonarias de las que
luego se nutrió. Si ustedes no hubieran emitido ese certificado
o hubieran tenido la cautela de verificar que ese material era
defectuoso, que ya lo sabían, porque tenían ese...ese resultado
del Centro Nacional de los Medios de Protección, igual
hubieran podido hacer una advertencia para que esta empresa
no hubiera seguido estafando a los ciudadanos de toda España
a través de los distintos contratos que efectuaron. 

Yo quería preguntarle también, cuando reclamaron la
financiación o cuando vino la UCO a recoger la
documentación, ustedes no informaron de ese resultado del
Centro de los Medios de Protección. ¿Por qué no se informó a
ningún organismo, ni siquiera a la UCO que esas mascarillas
daban una calidad distinta a la calidad con la cual habían sido
adquiridas?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Gràcies, primer de tot, el que (...) la primera intervenció és
falsa, ho hem de dir així. Quan tu fas aquest certificat a aquesta
empresa és pel que has rebut, d’acord. Vostè em diu: “No, això
significa com a avalador per... feim d’avalador per poder anar
a altres administracions públiques a guanyar concursos”, hauria
de saber que es necessiten sempre tres certificacions almenys
per anar a qualsevol altre concurs, però hauria de saber que la
compra grossa d'aquesta empresa -i això ho hem sabut tots
perquè ha sortit a tots els mitjans de comunicació- és prèvia al
nostre certificat. Per tant, no diguin... no enganin més la gent. 
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El certificat es fa el mes d'agost, les compres a Puertos del
Estado, Canàries, les d’ADIF a les quals vostè fa referència són
anteriors. Per tant, no li serveix el nostre certificat. No
enganyin més. 

És que... es veu tant el que estan intentant fer, és tan burda
la mentida, Sra. Diputada, que queden en molta d’evidència,
amb molta evidència, m’entén? Per tant, això no és cert.

Que la mascareta és defectuosa?, també ja li ho hem
explicat, són mascaretes que serveixen com a KN95, que és
superior a una quirúrgica i que s'empren com estoc de
seguretat, i que el que intentam reclamar és la diferència per
poder garantir algun benefici més a la comunitat autònoma. I
això queda en stand-by i això ho hauria d'haver decidit, sens
dubte, entre la dicotomia entre el que plantejava l’empresa i el
que plantejava l'administració pública, no hem sabut qui hagués
tengut raó; ara sabem que aquests doblers no els poden
recuperar perquè vostès han deixat caducar l’expedient o els
seus socis de govern.

I quan a allò de la UCO, jo ni em vaig assabentar que havia
vengut la Guàrdia Civil, com vol que li expliqui jo què hi havia
dins l'expedient? Siguem seriosos per favor.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

¿Usted cree que es normal que venga la UCO de la Guardia
Civil a reclamar un expediente solicitado por Fiscalía
Anticorrupción y no se tenga conocimiento por parte de la
presidenta del Gobierno en este momento?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Miri, si ve la Guàrdia Civil i demana un expedient a l'ib-
salut i se li va donar, i sempre la nostra forma de fer era
col·laboració absoluta amb tothom -amb tothom-, també sens
dubte amb la Guàrdia Civil, i es decideix, idò no sé per què, no
se m’informa a mi ni a la consellera per un fet de normalitat. 

Vostè, què pretenia que fes el director de l'ib-salut o el
director de Pressuposts...?

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Informar.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

No, no, és que han de fer alguna cosa? No, la Guàrdia Civil
ve, demana un expedient, se li dona, amb tota normalitat. Sap
per què? Perquè la consciència està tranquil·líssima, perquè no
hi ha res a amagar, Sra. Diputada, i per això no es comenta,
perquè es (...) de normalitat. Tal vegada jo ho hagués
comentat? Sí, però no ho comenten, idò no es comenta, però
això és la realitat.

Jo el que li puc dir, perquè vostè em fa comparèixer aquí,
i jo tenc obligació de dir la veritat, i la dic: jo no sabia res, a
partir d'aquí no li puc dir res més.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Y por esa misma cuestión de normalidad, que usted
considera que es muy normal que la Fiscalía Anticorrupción
investigue un expediente de una conselleria, es por ese mismo
motivo por el que ustedes no comunican al nuevo gobierno
entrante que existe un expediente investigado por la Fiscalía
Anticorrupción?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

És que jo crec que en un estat de dret és normal que les
institucions col·laborin unes amb les altres i que si hi ha alguna
sospita de corrupció -i jo sempre ho he defensat- s'ha
d'investigar i l'administració té l'obligació de col·laborar. 

Tant de bo hagués passat sempre en aquesta comunitat
autònoma i no haguéssim estat un escàndol nacional i
internacional per casos de corrupció durant molts d'anys, tant
de bo!

I, per tant, aquesta és la meva forma d'entendre la
democràcia. La meva forma d'entendre la democràcia. La seva
deu ser una altra, però la meva és aquesta...

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

¿Y no cree que precisamente por ese deber de colaborar
igual su gobierno saliente debía haber colaborado con el
gobierno entrante informándole que había una investigación
sobre un expediente para que estuvieran pendientes?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

El meu govern va fer una documentació de traspàs que jo he
de dir, desgraciadament, que no vaig tenir quan vaig entrar a
governar en aquesta comunitat autònoma, i tothom es va posar
a disposició del que es volgués saber, i aquells expedients eren
molt... eren allà sense estar amagats per ningú. De fet, el Sr.
Mascaró, ha dit ell personalment que ell va continuar fent feina
de tècnic allà, a l'ib-salut, en el mateix càrrec durant mesos
després.

Vostè creu que estava amagat? Vostè creu que quan el Sr.
Ureña firma dia 24 d'agost i assumeix íntegrament tota la
reclamació no hi ha tot això? No ho sap perfectament? Vostè
creu que aquest expedient està amagat quan l'assumeixen
públicament? 

Per tant, jo és que...

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Bueno, ya habían ocultado documentación a la propia UCO,
como era el informe del Centro de los Medios de Protección.
No era sorprendente también ocultar el expediente al gobierno
entrante.

Y una última pregunta, usted partiendo de la base que
consideran que la reclamación, entre comillas, porque su
gobierno no reclamó, simplemente emitió un informe para que
se iniciará una reclamación, ¿por qué considera que ese

 



334 Investigació d'irregularitats en contractes amb Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas SL/Núm. 21/31 maig 2024 

informe no se emite hasta el día de la investidura de la nueva
presidente y no se emitió uno o dos o tres días antes o un mes
antes, justo el día del cambio de gobierno se emite un informe
para iniciar una reclamación? 

LA SRA. ARMENGOL O SOCIAS:

Jo crec que això també s’ha explicat. L'important són els
terminis legals de les reclamacions. Si tu tens quatre anys i
reclames als tres, estàs reclamant en temps i forma. 

I el Sr. Palomino ho ha explicat perfectament. La primera
vegada que se li sol·licita a l’empresa és devers febrer, que se
li telefona. A 30 de març se li fa una primera sol·licitud per
escrit. A 30 de març nosaltres pensàvem seguir governant
aquestes illes. Crec que la Sra. Prohens també pensava que
nosaltres seguiríem governant a aquesta comunitat autònoma -
que, per cert, és presidenta, perquè és una dona-, i a partir...,
després la resolució es fa el 6 de juliol, perquè és quan es
tanquen tots els expedients i s'aclareixen totes les qüestions i es
fa aquella reclamació, que segueix el seu procés, i que després
el govern entrant assumeix íntegrament; que s'han assumit
exactament els mateixos postulats que tenien els criteris tècnics
de l'ib-salut.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muy bien. Usted ha dicho que está claro lo que nosotros
pretendemos hacer con nuestras intervenciones. Lo que yo creo
que queda claro es lo que ustedes han hecho con este
expediente. Yo no tengo más preguntas. 

Muchas gracias, Sra. Presidente.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. de las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL: 

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Benvinguda, Sra.
Presidenta, o ben tornada a aquest parlament.

Permeti’m fer una explicació prèvia almanco de
l’enfocament que el meu grup parlamentari té respecte
d’aquesta comissió d'investigació, i perquè quedi clar. Des de
MÉS per Mallorca no només reconeixem la immensa tasca que
varen fer els gestors, el personal sanitari i el conjunt de la
sanitat, el conjunt de la societat en aquells moments
extraordinàriament difícils, sinó que ens sentim molt orgullosos
de formar part d'una terra que va afrontar un moment
dificilíssim d'una forma exemplar. I dic, des de les
administracions, el personal sanitari i el conjunt de la societat,
i que això va permetre salvar vides; malgrat que haguem de
lamentar sempre les que varen partir. 

Per tant, som conscients de la immensa dificultat que hi
havia en aquell moment i, a més, els diversos compareixents
que hem tengut a aquesta comissió d'investigació ens han pogut
explicar de forma molt clara i de forma molt exemplar com en
aquell moment, especialment a un territori insular com el

nostre, era difícil proveir-se de tot el material que era necessari
per assegurar la seguretat del conjunt de la població. 

I, en aquest sentit, li vull fer un aclariment. El meu grup
parlamentari creu i no té constatació que es pugui pensar de
forma argumentada cap altra cosa que vostè no va participar de
cap trama de corrupció, però en va ser víctima. Per tant, també
per explicar l'enfocament de les preguntes, hem d'entendre que
som aquí no perquè qüestionem un contracte en concret fet en
un moment d'emergència, que segurament té alguns aspectes
millorables i alguns aspectes molt millorables, i això és una
qüestió d'anàlisi sobre el procediment que nosaltres reflectirem
a les nostres conclusions per mirar de millorar, però que jo li
demanaré, perquè vostè no tenia ni la responsabilitat ni la
competència d'intervenir en el procediment d'un procés de
contractació. 

Som aquí perquè hi va haver, efectivament, una trama,
presumptament hi va haver una trama de corrupció, que va tenir
un enllaç en el Ministeri de Transport, que estava encapçalat
pel Partit Socialista, al qual vostè també pertany, i vostè ens diu
que la seva funció precisament era parlar amb els ministeris per
mirar de ajudar tota la gent que feia feina al Govern i en el
conjunt de la societat a tenir tot el que feia falta. 

Per això, jo crec que és important que vostè vengui aquí per
aclarir tots els dubtes que s'han vessat sobre vostè i sobre el
conjunt del Govern, per resoldre tots els dubtes que puguem
plantejar, precisament per guardar l’immens valor que suposa
haver estat la comunitat autònoma que va permetre, que va
possibilitar amb la seva feina conjunta, afrontar la crisi
sanitària de la COVID-19 salvant el major nombre de vides.
Crec que això és un patrimoni compartit que hem de
salvaguardar i que precisament crec que avui és una
oportunitat. Crec que les compareixences davant les comissions
d'investigació no són un càstig, sinó que són una oportunitat.

I a mi m'agradaria que poguéssim tenir en aquesta comissió
d'investigació totes les presidentes del Govern que han tengut
responsabilitat durant la tramitació d'aquest contracte, perquè
totes puguin dilucidar qualsevol dubte que pogués qualsevol
grup legítimament plantejar sobre la seva gestió. En aquest
sentit, agraesc la seva compareixença i lament que no
comparegui l'actual presidenta del Govern. 

Però jo li vull exposar alguns dubtes que jo tenc sobre la
seva responsabilitat política, i jo em circumscriuré a la seva
responsabilitat política, que sé quina és, i, a més, en un moment
molt complicat.

Vostè -i entr a la part de les preguntes-, vostè el 24, 25, 26,
27, 28 d’abril, és a dir, en aquells moments que es va propiciar
aquesta compra, que vostè entenc que ha estudiat l'expedient i
que sap a quina em referesc, vostè va saber que havien rebut
aquesta oferta per part del Ministeri de Transports?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS: 

Sí, moltíssimes gràcies, Sr. Apesteguia. Primer de tot,
deixi’m agrair-li el to i el reconeixement del que va fer la
societat de les Illes Balears, perquè crec que això és
fonamental. El fet que nosaltres fóssim la segona comunitat
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autònoma amb menys mortalitat l’any 2020, cada vida que
vàrem salvar, val la pena tot el patiment que vàrem patir els
gestors públics que en aquell moment vàrem tenir aquesta
responsabilitat. Jo ho he dit públicament moltes vegades, i ho
repetiré avui, això ha estat la pitjor època de la meva vida. Va
ser molt difícil, molt difícil. Aquella gestió va ser terrible,
perquè era una situació duríssima veure com tenies una
pandèmia que no sabies com gestionar, que no tenies la
capacitat de tenir moltes coses i des de la capacitat d'unió, de
treballar conjuntament -i jo ho vull dir-, amb tots els batlles i
batllesses, i vostè ho sap perfectament, amb els consells
insulars, amb els agents econòmics i socials, amb els grups
polítics que varen voler ajudar -i això també ho hem de tenir
clar i amb consciència, perquè n’hi va haver que es varen posar
de perfil i posaren pals a les rodes i n’hi va haver que varen
voler ajudar- i que varen participar d'intentar que aquesta
societat en sortís. El fet que fóssim la segona amb menys
mortalitat i el fet que sortíssim econòmicament les primeres de
totes, jo, sincerament, crec que és una gran gestió de la societat
de les Illes Balears i dels professionals sanitaris com mai. Crec
que s'ha de tornar a reconèixer, una vegada més. 

Efectivament, jo sé perquè som aquí i jo, a diferència
d'altres responsables públics, mai no m'he amagat. A mi
m'agrada venir aquí a donar explicacions i vendré totes les
vegades que sigui necessari. Només faltaria. Em vaig posar a
disposició de l'actual presidenta Prohens per dir-li, escolta,
qualsevol -no d’aquest cas, eh?, en general-, de qualsevol cosa
que necessitis de les Illes Balears i de la meva època de gestió,
crida’m. Mai no m’han cridat. Jo estic a disposició sempre. Al
meu grup polític li vaig demanar que jo volia anar al Congrés
dels Diputats a la comissió d'investigació. Clar que sí, i aniré a
tres. M'és igual, perquè jo no tenc res a amagar. Jo tenc ganes
d'explicar que tot això és un bulo d’una forma de fer política
que hem de desterrar d'aquesta terra i d’aquest país, perquè està
fent molt de mal a la democràcia aquesta forma de fer política,
d'inventar-se coses, de fer notícies fake, d’intentar destruir
l'adversari polític a base de la mentida, això és una forma de fer
política que a mi em produeix nàusees. Crec que això no ajuda
ni la democràcia ni la gent, sense cap tipus de dubte. 

Per tant, sí, jo comparesc aquí, sé per què. Perquè,
efectivament, s'està investigant una possible corrupció al
voltant de les compres de mascaretes, aquesta i altres a
Espanya. I jo li vull dir què pens, jo pens que si algú s’ha lucrat
il·lícitament, a més, en qualsevol cas, eh?,  però a més en aquell
cas, amb la pandèmia sanitària, venent material sanitari, em
sembla que, efectivament, tot el pes de la llei ha de caure
damunt ell o damunt ella. Clar que sí, sempre ho he pensat. Jo,
que compartesc amb vostè moltíssimes coses, estic en política
en part per això, perquè en aquestes illes hem vist moltes coses,
molts desagradables. Per tant, ho tenc molt clar. 

Quant a si jo vaig saber o no. No, no, és que jo no sabia de
les compres de material que es feien en el moment, ni molt
manco. Sí que -repetesc, perquè ho he dit abans a la intervenció
crec que amb la Sra. Diputada de VOX-, nosaltres..., jo, amb la
decisió de la consellera de dir-li, escolta, hem de ser i hem de
comprar material de la Xina, allà on sigui, perquè necessiten
material; això sí. Ara, després no, la cosa concreta no.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Ara li explicaré per què li deman? Perquè, precisament, de
la compareixença del Sr.  Palomino, que jo he entès per les
seves respostes als portaveus precedents, vostè ha seguit, més
o manco ha seguit..., no sé si les d’aquest parlament també o
només les del Senat..., bé,  aquelles que hagi tengut temps, però
jo li vaig demanar, si no l’inform o li llegesc literalment del
Diari de Sessions, que jo al Sr. Palomino li vaig demanar
quantes mascaretes aproximadament havia aconseguit l’ib-salut
amb anterioritat al contracte amb Soluciones de Gestión que
ens ocupa. És a dir, ens situam a finals d'abril. El Sr. Palomino
em diu: “no, no lo recuerdo, pero estaría en torno de 7 u
8.000. Muy pocas. Teníamos pedidos pendientes importantes,
pero FFP2 era el material de mayor complejidad para
conseguirlos”, la qual cosa ens va reiterar la Sra. Alemany.

Clar, jo entenc que durant el conjunt de la pandèmia, el seu
govern va haver d’adquirir una quantitat de material sanitari
molt important i que demanar-li sobre un contracte concret
seria completament absurd. Però sí que em crida l'atenció que
en aquell moment, vist que veníem d’un moment de
desabastiment, del qual n’estàvem sortint i que havíem pogut
adquirir molt poc material, crida l'atenció que 1.400.000
mascaretes, independentment de l’ús que es pensàs donar-li, no
fos un element suficientment important, com perquè el
subdirector de compres, el director general de l'ib-salut, la
consellera de Salut, amb tota l'escala, no informassin la
presidenta i el Consell de Govern, fins que no va (...),
precisament com un motiu d'alegria, en un moment en què
costa tant adquirir mascaretes, 1.400.000 mascaretes és una
qüestió destacable. Però si vostè em diu que en aquell moment
no ho va saber, però ha d'entendre que crida l'atenció,
precisament pel fet del canvi que suposava..., el canvi de
tendència que suposava. 

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Si em deixa aclarir. El que crec que diu el Sr. Palomino,
perquè són les 7.000, les havíem rebudes del Ministeri de
Sanitat, perquè nosaltres, a part, teníem altres línies de compra,
que ja s’ha explicat, es compraven a altres empreses, també a
través d'altres empreses a la Xina, que s'havien fet alguns altres
contractes. 

Nosaltres el que no rebíem era del Ministeri de Sanitat, que
jo és el que he explicat abans, que vaig denunciar en al Consell
Interterritorial, a les conferències de presidents, nosaltres del
Ministeri de Sanitat n’havien rebut 7.000, perquè en aquell
moment, si recorden, el ministeri -i jo crec que això és un bon
criteri, però, bé, nosaltres defensàvem aquesta terra i per tant,
defensàvem que es rebés material aquí-, s'estava donant més
material a les comunitats autònomes que tenien més mortalitat,
que en aquell moment era la Comunitat de Madrid d’una forma
molt difícil, que tenia una situació molt complicada de
pandèmia, i es donava més material per part del Ministeri de
Sanitat a aquella comunitat autònoma, i, per tant, es comprava
allà on es podia altres materials. 

Jo li dic, jo pens que no ho vaig saber en aquell moment,
però també pot ser..., jo és que recordar de fa 4 anys en aquell
moment de tanta intensitat, si em diuen hem rebut 1.400.000 o
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no m’ho diuen i se me’n va ..., tampoc no ho vull dir, jo aquí no
puc mentir ni vull mentir, en absolut. Jo crec que no ho sabia,
però també pot ser que no ho recordi.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Agraesc la resposta. Em situu a l’altre moment que ens
suposa dubtes, precisament en relació i supòs que la resposta
serà la mateixa, però precisament en relació al destacat que era
aquest nombre de mascaretes en aquell moment que, en
qualsevol cas, al Sr. Palomino li deman quantes n'havien
rebudes, no del ministeri, però entenc que ell em pugui fer una
resposta més apreciativa, si és veritat que, de fet, la
documentació que tenim, podem veure que en aquell moment,
clar, no surt exactament la data de recepció, però que en aquell
moment les FFP2, ja estaven al voltant de les 100.000
sol·licitades o rebudes, més o manco, el que passa que sent un
nombre destacable, 1.400.000, precisament perquè és destacat
que és, jo li vull demanar a veure si vostè coneix el resultat de
l'analítica que fa el centre..., ara no me’n record del nom, el
centre de Sevilla, sobre el decalatge de la qualitat de
mascaretes entre allò sol·licitat i allò proveït, si se la informa
dient, aquestes mascaretes hem tengut un problema. Entenc que
si vostè no recorda que es destacàs en el moment en què es va
oferir i rebre, tampoc no se li comunicàs aquest fet. Però, en
qualsevol cas, vull saber la seva resposta.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

No, no ho vaig saber. Jo en el sistema de compres d’ib-salut
no hi he estat, ni hi estava. És que no era la meva funció, ni era
possible estar-hi. Vull dir és que és impossible que et reportin
això des d’una central de compres. Seria totalment... En aquell
moment, a més, la quantitat de coses que es compraven. 430
tones de material vàrem comprar d’emergència, 430 tones. No
sé quants contractes són això. És impossible.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Una altra qüestió, sobre la qual no li demanaré, perquè
vostè ha contestat a la Sra. de las Heras, que ens causa..., que
no entenem, que el moment, perquè ja som dos anys després.
És veritat que al voltant de la sisena, que com vostè ha destacat,
va ser la que va causar major mortalitat a les Illes Balears, però
que ja dúiem, almanco un temps adaptats al que suposava la
pandèmia, que és el moment en que entre la UCO a l’ib-salut,
la UCO enviada per la Fiscalia Anticorrupció i la Criminalitat
Organitzada, a nosaltres -i ho vull compartir-, que ens crida
molt l'atenció que aquest fet no s’elevés de forma, jo diria que
fins i tot de precaució i de prudència, no es compartís per part
de l'ib-salut a estaments més alts. Però, com vostè ha dit, va
comparèixer la consellera Gómez i ja ens va dir que ella
tampoc no ho havia conegut. 
Però, en qualsevol cas, a nosaltres és una qüestió que ens crida
l'atenció i que creim que, a més, no va ser una decisió correcta,
no compartir aquesta informació, perquè segurament s'hagués
pogut posar el focus molt més aviat en aquest contracte i
entendre la dimensió que podia tenir, no la que tenia per al
Govern de les Illes Balears, que jo entenc que és la que vostè
diu, tu estàs tranquil·la, has fet una compra, per tant ... Però
tens un input extern que aquí hi ha efectivament, una qüestió
potencialment preocupant i no es va atendre des d'aquesta

dimensió. Però vostè ja ha contestat a la Sra. de las Heras. Per
tant, no li tornaré demanar si va conèixer aquesta qüestió. 

I, per acabar, jo li vull demanar, vostè, si no vaig malament,
compareix davant la premsa en el Congrés dels Diputats, dia 5
de març del 24, més o manco, no li demanaré exactament que
recordi la seva agenda exacta, però el març del 24. En aquell
moment se li demana de forma reiterada, si vostè havia rebut
l’oferta directament pel Ministeri de Transports, vostè no
contesta aquesta pregunta. Vostè en aquell moment coneixia
que qui havia rebut l'oferta havia estat el Sr. Palomino?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sincerament, no. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Estranya, perquè el Sr. Palomino es va definir com un
militant socialista fervorós, vostè segueix sent la secretària
general del Partit Socialista de les Illes Balears. Per tant, entenc
que més enllà de la lectura de l’expedient de contractació,
entenia que la seva resposta no només era..., en aquest cas
compareixia com a presidenta del Congrés, però per haver estat
Presidenta del Govern de les Illes Balears, però també per ser
la líder del Partit Socialista. Crida l’atenció, perquè amb
aquelles persones amb què comparteix militància i, per tant, hi
tenen confiança, no haguessin fet una prospectiva, perquè
segurament molts dels bulos i jo crec que vostè sap
perfectament a allò que em referesc, succeït entre el 5 de març
i la data de la compareixença del Sr. Palomino, no s’haguessin
anat alimentant d’aquesta manera, si la societat, els mitjans i els
partits, haguessin tengut aquesta informació des del primer
moment, més enllà que també li he de confessar que nosaltres
no acabam d’entendre que el ministeri quan vulgui parlar amb
una comunitat autònoma, telefoni a una centraleta. És una
qüestió que tampoc no acabam d’entendre, però en qualsevol
cas no he aconseguit resoldre i vostè, com que no du ni la
centraleta ni és secretària del Sr. Ábalos, tampoc no li
demanaré per aquest aspecte.

No tenc més preguntes. Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Popular, té
la paraula la Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Moltes gràcies, presidenta. Molt bon dia, Sra. Armengol, i
molt bon dia a tots. Primer de tot, Sra. Presidenta, jo volia dir
perquè vostè ho ha dit abans, que nosaltres mai hem qüestionat
la feina dels funcionaris i sabem la duresa d’aquells moments
i vàrem col·laborar amb vostès en tot allò que vàrem poder. Jo
que era diputada d’aquesta cambra en aquells moments, li puc
dir que no record cap decret que votàssim en contra de serveis
socials, cap ni un. De fet, els duia jo personalment i els vàrem
votar tots a favor.

També li vull dir que nosaltres sabem perfectament quines
són les seves funcions i totes les nostres preguntes que aniran
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encaminades a vostè, seran de les seves funcions, funcions que
li dóna l’Estatut d’Autonomia, a l’article 56, que no són altres
que dirigir i coordinar l’acció del Govern, amb els consellers de
la seva confiança, que vostè ha elegit prèviament.

Nosaltres des del nostre grup parlamentari, consideram
necessària aquesta compareixença per aclarir, per donar llum
a totes aquelles qüestions que envolta una compra fallida per
part del seu govern, d’1,5 milions de mascaretes FFP2, a una
empresa investigada per corrupció i vinculada al Partit
Socialista. I ja que aquestes mascaretes no es varen utilitzar mai
per a res i es varen deixar caducar el 2022 i tampoc no
reclamaren a l’empresa de la trama, l’esmentada compra ha
causat un perjudici, quan vostè va deixar el Govern de les Illes
Balears, de quasi 4 milions d'euros, per tant, sota la seva
responsabilitat.

I just amb aquest motiu li farem una sèrie de preguntes que
li demanaré, per favor, que em contesti breument. Sabem que
vostè ho va dir en el Congrés, que el Sr. Koldo es va posar en
contacte amb el director de Gestió i Pressuposts, amb el Sr.
Manuel Palomino, i a partir d'aquí es realitza la compra a
aquesta empresa. Li deman: sap qui del seu govern va facilitar
o va dir al Sr. Koldo García que la persona de contacte era el
Sr. Palomino?

Gràcies. 

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Gràcies, Sra. Durán. Quant que el PP va col·laborar amb
tot, no entrarem en aquest debat, perquè estaríem hores i
perdríem el temps que tenim important per fer les respostes que
vostè vol sobre aquesta qüestió concreta.

És fals, Sra. Durán, el que ha dit de la compra. Nosaltres...,
aquestes mascaretes serveixen per fer estoc de seguretat, es
compren KN95/FFP2, no ho deixem de banda, KN95/FFP2, i
no és que...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Perdoni, no li he demanat això, em pot abreujar? Gràcies.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sí, però com que vostè ha mentit, jo també tenc dret a... el
que compareix té dret a...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Jo li he demanat una pregunta molt senzilla...

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sí, li respondré...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

... la sap dir, per favor. Gràcies.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

..., és el meu temps, és el meu temps i jo l’administr com vull,
jo crec que tenc dret a administrar el meu temps.

I, per tant, no és veritat, no compartesc la seva diagnosi. I,
a més, aquí ha quedat aclarit per part de tothom, de tots els que
han cridat vostès, dels polítics i dels tècnics que vostès han
cridat, ha quedat aclarit que la contractació està ben feta, que
és una contractació d'emergència, per un material que es
necessita, que se serveix com a estoc de seguretat. No tenc ni
idea de qui li va passar el telèfon al Sr. Koldo.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Tenc a la meva mà tots els documents des de l’inici, perquè
primer es fa la compra i després es contracte, que tots aquests
documents, tots, parlen d’FFP2/KN95, tots. I, a més, parlen
d'aquesta compra feta per a ús hospitalari.

Dit això, vostè ha reconegut que coneixia... que va parlar
amb ell llavors, amb el Sr. Koldo García, que també hem sabut
després, fins i tot, que quan venia el Sr. Ábalos aquí, a Balears,
es reunia vostè amb ell, de manera fins i tot privada, i també hi
havia el Sr. Koldo a aquestes reunions, en canvi, vostè nega
que parlàs amb el Sr. Ábalos o amb el Sr. Koldo García de la
possibilitat de comprar 1,5 milions de mascaretes a la Xina.

LA SRA. ARMENGOL I GARCIAS:

La compra es fa KN95/FFP2 per a ús domiciliari i s’explica
tot el temps i ho han explicat els qui han fet la compra, no jo,
els que han fet la compra, i els ho han dit clarament, a una
comissió no poden mentir, i l’expedient ho diu clarament, i
s’empren com a estoc de seguretat amb això.

Una altra mentida, jo no m'he reunit mai amb el Sr. Koldo.
Vostès, i em sembla, i ja que m’ho pregunta ho explicaré,
perquè em sembla molt greu això que va fer la presidenta de les
Illes Balears en el Congrés dels Diputats, anar... això de la
màquina del fango, és l'expressió clara de què és la màquina
del fango. I ara els ho explicaré: se’n va la Sra. Prohens al
Congrés dels Diputats, diu una ombra de dubte que a una visita
del Sr. Ábalos, jo m'he reunit i, per ventura vàrem parlar de
mascaretes, quan la visita del Sr. Ábalos és un any després de
la compra de mascaretes, i quan dins la seva delegació hi ha el
Sr. Koldo, però que no es reuneix mai amb jo, que la reunió es
fa amb el Sr. Ábalos, per fer la roda de premsa, com feia amb
tots els ministres. I que les reunions de feina es feien amb els
càrrecs del ministeri i amb les persones del Govern de les Illes
Balears i dels consells insulars que aquell dia vàrem presentar
habitatge de protecció oficial, pagava el ministeri. Què
enyoram en aquesta terra que es faci habitatge de protecció
oficial, Sra. Durán!

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sra. Armengol, fa menys de mitja hora vostè acaba de dir
aquí, en aquesta cambra, que vostè si havia parlat amb el Sr.
Ábalos, reunit o no reunit o parlar per telèfon, -perdó, amb el
Sr. Koldo, vostè ho acaba de dir, ara fa res, menys de mitja
hora-, per tant, li demanaria: tem vostè que apareixi qualque
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mail, a qualque cridada o qualque whatsapp entre el Sr. Koldo
i vostè o entre el Sr. Ábalos i vostè?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

A veure, jo, a la meva compareixença aquí i allà, i he dit
que jo sí que coneixia el Sr. Koldo i que de vegades vaig parlar
amb ell, això ho he dit. Ara, el que va insinuar la Sra. Prohens
és que jo en el Consolat em vaig reunir...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

... (...) contestar.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

....  privadament amb el Sr. Koldo, i això no és cert, sí, jo li ho
aclaresc perquè, com que ho han insinuat, ho dic clarament a
tothom, no és cert.

I no, no tenc por de res, Sra. Durán. I amb el Sr. Ábalos, és
clar, que hi he parlat moltes vegades, és que era el ministre de
Transports, és que en aquestes Illes tenim un problema de
mobilitat molt greu, és que vàrem haver de tancar ports i
aeroports. I amb qui ho vaig pactar? És clar, amb el Sr. Ábalos,
només faltaria! I el ministeri tenia dubtes i va costar molt, i
aquella decisió la vàrem prendre amb els agents socials i
econòmics, i va ser una decisió molt difícil de prendre, perquè
vostè la recorda perfectament també.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Veig que no em vol contestar. Després de les darreres
declaracions del Sr. Ábalos i del Sr. Koldo, diuen que ho tenen
tot guardat, un caramull de mails i de whatsapps, precisament,
parlant de mascaretes. Vostè tem que surti qualque mail o
whatsapp parlant de mascaretes?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Però si ja li he contestat, no.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Gràcies, Sra. Armengol. Per tant, el Sr. Koldo García
demana directament pel Sr. Manuel Palomino, per oferir
aquestes mascaretes que ja havien arribat a Madrid i eren a
Madrid, d'aquesta empresa de la trama de corrupció. Li deman:
per què demana per ell, per ciència infusa?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

És que no ho sé, en tot cas, li haurien de demanar a ell. Jo,
a veure, jo crec que ho he explicat de la millor manera que sé,
Sra. Durán, jo li dic en el meu govern com funcionaven,
qualsevol empresa que tengués... o qualsevol persona que
tengués un contacte es traslladava al Servei de Salut perquè
valorassin tècnicament si aquella oferta era interessant per a les
Illes Balears i si trobaven que havien de comprar o no havien
de comprar, i es decidia des dels criteris tècnics. Ens va
telefonar moltíssima de gent en aquell moment, també gent del
Partit Popular, que ho va fer amb intenció d'ajudar, estic

convençuda, que no amb intenció d’altra cosa. I es passaven els
contactes al Servei de Salut. Això és el que passava.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Precisament, perquè era normal que en aquell moment
s’intentàs aconseguir contactes de per tot, no entenem per què
no hi ha manera que ens diguin qui li va dir al Sr. Koldo García
que si volien que Balears es quedàs amb 1,5 milions de
mascaretes, que ja eren a Madrid, que havien arribat de la Xina,
havien de parlar amb el Sr. Manuel Palomino.

En tot cas, vostè va arribar a tenir coneixement en aquells
moments que el Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana havia ofert material sanitari a les Illes Balears?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Ja li he contestat al Sr. Apesteguia, que no. I si ho vaig tenir
en aquell moment, doncs no me’n record, perquè no... la meva
consciència és que no. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Per tant, vostè ens torna repetir que no té constància que
pugui sortir qualsevol mail o whatsapp parlant de mascaretes
entre vostè, el Sr. Koldo García o el Sr. Ábalos?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Jo crec que li he contestat.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Entenc que no. Per tant, el Sr. Palomino rep una cridada de
centraleta, li donen el telèfon mòbil del Sr. Koldo, o el Sr.
Koldo crida al Sr. Palomino, no ho hem arribat a saber molt bé,
perquè cada una de les versions és diferent, però arriben a
parlar junts, això sí que ho sabem. Per tant, sembla ser que el
Sr. Palomino, quan rep la cridada que ja esperava del Sr. Koldo
García, assessor, mà dreta, de confiança, del súper ministre
Ábalos, i en aquell moment secretari d'Organització del PSOE,
és a dir, la persona que tallava el bacallà en aquell moment dins
el PSOE, tant al Govern com al partit, què fa el Sr. Palomino?
Es quadra i diu: cap problema, nosaltres ens quedam les
mascaretes, ens quedam 1,5 milions de mascaretes.

No qüestiona res, i es fa una compra d’1,5 milions de
mascaretes per telèfon. Després es formalitza la contractació.

En canvi, a altres comunitats autònomes del PSOE, com a
La Rioja, Castella-La Manxa, Aragó i Astúries, es varen negar
a comprar-les, perquè just en posar el nom d'aquesta empresa
a Google, ja varen veure que aquesta empresa era investigada;
o també perquè d'altres comunitats autònomes diuen que “olía
raro esta compra”, uns altres deien que el Sr. Koldo García era
un chulo i que no i que no va donar cap tipus de confiança, i la
resta deien que hi havia molta falta documentació.

Ateses les seves respostes, entenem que just la fe cega en el
Sr. Ábalos i en el Sr. Koldo és el que varen fer que el Govern
d'Armengol, el seu govern, a Balears compràs quasi 4 milions
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d'euros en mascaretes fallides. Arriben les mascaretes, i encara
que tot d'una, visualment, ja es veu que no són FFP2, així ho
veiem als correus electrònics, tota la documentació de la
compra tota parla d’FFP2/KN95, obligatori en aquell moment
per la compra d'emergència, fins i tot el document que va
aprovar vostè en el Consell de Govern.

Quan té coneixement vostè que el material subministrat no
era el que vostès varen comprar a Soluciones de Gestión?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

A veure, Sra. Durán, que vostès, quan els crida algú del PP
obeeixin totalment, no vol dir que a la resta els passi, jo ho dic
perquè no ens atribueixi el que a vostè li passa al que passa a
la resta.

Jo crec que haurien de creure el que diu la gent, i el Sr.
Palomino aquí va dir clarament que ni se li recomana aquesta
empresa, ni se’l pressiona, ni se li diu que ha de contractar amb
aquesta empresa, en absolut. Se li ofereix la possibilitat de si
vol participar d'una compra que ha fet el Ministeri de
Transport, que garanteix, perquè ja han comprat altres vegades,
que aquesta empresa funciona, i que, a més, les qualitats de
preu i de necessitat en aquell moment són adequades, i així ho
decideix ib-salut.

I, Sra. Durán, no ho hem d'oblidar, dia 18 de maig, la
mateixa empresa li torna fer una oferta a ib-salut i decideix...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

No em contesta, Sra. Armengol.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

... -sí, li contest, li contest-, i decideix no comprar. Per tant, si
fos a una trama segur que hagués tornat comprar, o no li sembla
que això que dic és raonable i que és de sentit comú? Per tant,
en absolut res del que vostè explica. 

La compra d'emergència està ben feta, Sra. Durán. No sé
per què donen voltes a això. Ens empara el decret llei, ens
empara l’acord de govern i, sobretot, ens emparen els informes
d'Intervenció General de la comunitat autònoma i de l’Oficina
anticorrupció.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Quan té coneixement vostè que el material subministrat no
era FFP2? Li ho torn demanar. 

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Jo és que jo he contestat al Sr. Apesteguia. Jo no tenc en
cap moment consciència que... És que jo no sé com els ho he
d'explicar. Jo, d'aquest expedient, no en tenc consciència en tot
el temps. El duen, va a Consell de Govern dia 8 de maig amb
uns... amb molts altres, amb una compra de 29,5 milions
d'euros, que és l'únic moment que tot el Consell de Govern es
dona per assabentat d'aquestes compres. A aquell Consell de
Govern dúiem el decret llei de la desescalada en educació.

Aquell dia, jo els ho he dit, vaig fer reunions amb els batles,
això era la meva realitat diària, Sra. Durán, això i molt més. 

Per tant, no, no en som conscients, ja ho he dit.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Dia 8 de juny de 2020 s’emet l'informe del Centre
Nacionals de Mitjans de Protecció, on es veu clarament que no
eren FFP2 per deficiència de filtrat. Per tant, no servien per a
ús hospitalari.

Just en aquell moment, juny de 2020 o mesos posteriors,
vostès ja haurien d'haver demanat la reclamació per quantitat de
la mateixa manera que varen enviar una carta en el 2023, varen
arribar tres anys tard. Per què en aquell moment vostès no
varen iniciar la reclamació?

 LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Crec que també està més que explicat per tots els tècnics i
tots els membres que han comparegut en aquesta
compareixença. Aquestes mascaretes no es compren per a ús
hospitalari. Es compren per a ús civil i estan servint per a estoc
de seguretat per a ús civil.

Això és el que li han explicat totes les persones que han
comparegut en aquesta comissió i és el que jo li puc explicar
del que jo sé, que és el que he estudiat ara, Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

En aquell moment no es podien comprar les mascaretes (...)
urgència si no era FFP2, KN95 i el que va deixar ben clar
aquest informe que li he dit és que no eren FFP2.

Vostès no varen reclamar en aquell moment, que ho
haguessin pogut fer, reclamació de quantitat, quan vostès
després varen dir que no eren assimilables, perquè a més no ho
dic jo, això ho diu a un escrit el Sr. Manuel Palomino el març
de 2023 i també ho deixa a la proposta de resolució al Sr.
Mascaró, que també diu que el que varen rebre eren
assimilables a quirúrgiques. No ho dic jo. Ho diuen els seus
càrrecs de confiança.

Però vostès no varen reclamar, i el que varen fer, primer de
tot, va ser finançar les mascaretes amb fons europeus i després,
evidentment, el segon que varen fer va ser certificar que eren
vàlides dia 12 d'agost. 

Li deman, la varen informar? Té coneixement vostè que la
Fiscalia Europea estava investigant aquest contracte?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sra. Durán, primer de tot, el contracte d'emergències està
ben fet i ho han dit tots els organismes que en saben, i el que
em sorprèn molt del Partit Popular és que trobi que no es poden
comprar mascaretes KN95, FFP2 per contracte d'emergència i
trobin que per contracte d'emergència es pot fer La vida
aislados, un vídeo de promoció turística del Consell Insular
d'Eivissa, que l'anterior director de l'Oficina anticorrupció en té
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molts de dubtes, i ho ha manifestat aquí. Per tant, el seu
criteri..., o sigui, promoció turística, vídeo, contracte
d'emergència; mascaretes per protegir la població civil
d'aquesta comunitat autònoma no contracte d'emergència? Això
és absolutament sorprenent. Es veu clarament quines són les
seves prioritats, Sra. Durán.

Li ho repetesc, jo...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Jo no he dit això... no canviï les meves...

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

És el que ha fet el PP. És el que ha fet el PP, que està a més
sota investigació judicial. És el que ha fet el Consell... va fer el
Consell Insular d'Eivissa i està sota investigació judicial. Això
sí que està sota investigació judicial, Sra. Durán.

Quant a allò altre de la certificació i el que m’explica, no,
jo li ho repetesc: jo no he tengut consciència d'aquest expedient
fins ara. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Jo el que he dit és que vostès havien d'haver comprat FFP2,
KN95 i aquestes que varen venir aquí no ho eren... Per cert, no
sabem encara ni què són.

Però també dir-li que aquest expedient, precisament, està
sent investigat. En el seu temps, l'any 2022 va entrar a la UCO.
Aquest expedient sí que està sent investigat, Sra. Francina
Armengol, per això vostè és aquí, està sent investigat per
l'Audiència Nacional, està sent investigat per la UCO i està sent
investigat per la Fiscalia Europea. 

Li he fet una pregunta, és la quarta vegada que vostè no em
contesta, quan va tenir vostè coneixement que la Fiscalia
Europea investigava aquest contracte?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Jo crec que li he contestat. Li he dit que fins que jo... jo,
d’aquest expedient, en tot el temps no n’he tengut consciència,
fins que ha sortit als mitjans de comunicació, que ha sortit, idò
no ho sé, fa uns mesos. Sí, evidentment, està investigat per
Fiscalia Europea, però l'única persona que té un procediment
judicial obert és el Sr. Ureña, actual director d'ib-salut d'aquesta
comunitat autònoma. Sí, és el que està sent investigat...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

...home, investigat, que té el procediments judicial. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sra. Armengol, vostè ho acaba de dir. Vostè no pot mentir.
Vostè és una compareixent i li ha llegit abans la presidenta
d'aquesta comissió que vostè no pot mentir. El Sr. Ureña no
està sent investigat...

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

He dit, no investigat, però amb un procediment judicial
obert.

LA SR. DURÁN I CLADERA:

Li han desestimat aquesta querella que vostès, el Partit
Socialista, va posar amb motius polítics.

LA SRA. PRESIDENTA:

Silenci, per favor. 

(Remor de veus)

Silenci! Per favor... Silenci, Sra. Durán, pot continuar.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Vostè tampoc no hauria de mentir, no s’ha desestimat, ha
passat a Fiscalia Europea.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

No li he fet cap pregunta, no sé per què parla...

LA SRA. PRESIDENTA:

A veure, silenci, per favor...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sra. Armengol, el que està investigant la Fiscalia Europea,
el que no entén la Fiscalia Europea és que si es trama els va
estafar a vostè quasi 4 milions d'euros, no ho dic jo, ho diu el
Sr. Ábalos, perquè vostès varen voler endossar la seva estafa a
Europa. 

Després, també vostè ens ha dit, amb certesa,..., vostè ens
pot dir ara amb certesa quin tipus de mascareta tenim en els
magatzems caducades?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Ho hauria de demanar als responsables actuals del Govern,
jo no estic en aquest govern. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Vostè ens pot assegurar avui que aquestes mascaretes es
comptabilitzaven com a estoc de seguretat? 

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Vostè creu que una presidenta del Govern du el control d'un
magatzem d'una compra?
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LA SRA. DURÁN I CLADERA:

És que vostè tot el temps, tant en el Congrés com aquí, diu
que les mascaretes només varen servir per una cosa, perquè no
varen servir per a res, però varen servir per una cosa: com estoc
de seguretat. Li he demanat, sap si es comptabilitzaven com a
mascaretes de seguretat?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

I jo li he contestat: una presidenta del Govern no controla
el magatzem de compres. 

Jo el que li cont aquí és el que m'han explicat de l'expedient
i el que jo he vist, jo no duc cap..., jo com a..., és que no ho sé,
demani-ho a la Sra. Prohens a veure si sap què hi ha ara dins
l’estoc al magatzem... No ho sé...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Jo no li he demanat per això, és el argument. El seu
argument és que just varen servir 1,5 milions de mascaretes
com estoc de seguretat. I li record que per a la desescalada, que
vostè diu desescalada, que vàrem tenir set onades i set
desescalades, no es varen emprar mai, ni com a KN95 ni com
a quirúrgiques. Però és que, a més, li record que per a la
desescalada es necessitava que fossin EPI i aquestes no eren
EPI, com bé va dir el Sr. Iago Negueruela.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Crec que té una confusió enorme mental. Jo crec que ha
tengut tots els tècnics aquí que li han explicat què significa un
estoc de seguretat i per què es necessitava tenir un estoc de
seguretat i si no ho vol entendre deu ser... perquè no vol o
perquè no pot...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Miri, Sra. Armengol, tot això que jo li he dit desmunta la
seva coartada. Les varen deixar caducar, no servien per a res,
no eren EPI, per tant, no servien per a desescalada i vostè no té
ni idea de si varen servir o no com a estoc de seguretat, i no
varen servir perquè en realitat aquestes mascaretes eren
inservibles.

Fins aquí la meva primera intervenció. Gràcies.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Tot el que acaba de dir no es corresponen amb el que han
dit els tècnics que en saben...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

És que vostè no pot parlar si no li faig una pregunta, Sra.
Armengol...

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Crec que això m’ho hauria de dir la presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Armengol, per favor, silenci...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Gràcies per l’ullet.

(Se sent la Sra. Garrido i Rodríguez de manera
inintel·ligible)

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Garrido, no té vostè ara la paraula.

(Remor de veus)

Passam a la segona ronda de preguntes. Pel Partit Socialista,
té la paraula el Sr. Negueruela. L’inform que la presidenta
Armengol té onze minuts encara per interactuar amb vostè.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, presidenta. Gracias, presidenta, yo creo que si
pudiésemos sacar una conclusión es que tampoco deberían
poder mentir los que hacen preguntas aquí. La Sra. de las... 

(Remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Silenci, per favor... Silenci! Puede continuar.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Es difícil, ¿eh?, porque la Sra. de las Heras, en el libro de
sesiones, yo creo es importante leerlo, de 14 de mayo, dice
literalmente: “Las mascarillas... ni las cajas son las que estaban
almacenadas”, dice: “estas etiquetas son las que se
corresponden a las cajas que hay allí. Estas etiquetas ponen
fecha de envío 9 de abril de 2020 con escala en Barcelona”.
Falso.

Segundo, “También las mascarillas que nos enseñaron... que
me enseñaron fue esta”, y enseñó una, “Estas son las que nos
enseñaron que estaban en las cajas. Sin embargo, las que
constan en el informe de AENOR son estas, seis tipos de
mascarillas, ninguna coincide”, y afirma: “Es decir, no son ni
las cajas ni las mascarillas”.

Dice también: “Yo no sé si ustedes las almacenaron allí y,
por lo tanto, no sé de quién viene la responsabilidad de que
engañen, en cuanto a qué mascarillas son las que existen en el
almacén”. 

Bulo el primer día para intentar calumniar aquí y pida
perdón y rectifique este diario de Sesiones y rectifique este
diario de sesiones...

(Remor de veus)
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LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Negueruela, usted tiene que... interactuar con la
presidenta...

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Ahora preguntaré, ahora preguntaré....

LA SRA. PRESIDENTA:

... Armengol, no con...

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... ahora preguntaré, pero me gustaría que se rectificase... Sí,
pero...

LA SRA. PRESIDENTA:

... no con el resto de portavoces. Ya se lo comenté la otra vez.
Usted no puede interactuar con los portavoces, tiene que
dirigirse directamente al compareciente.

Gracias.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Es curioso como unos pueden decir lo que quieran de
cualquier tema y yo lo que sí que estoy diciendo es lo que
dice... lo que se investigó en esta comisión y en esta comisión...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Negueruela, por favor, continúe usted.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, pero en esta comisión yo hablaré de lo que se habla
en esta comisión y le puedo preguntar a la Sra. Presidenta del
Congreso lo que considero que se habló en esta comisión.

Y aquí se dice que no se repartió..., que se repartió este
material y que no es el  almacenado. Y esto ayer lo sabemos
que es falso y sabemos que el Gobierno de Prohens  durante un
mes no quiso corregir este informe y esta falsedad para seguir
con noticias fake.  

También le han preguntado a la presidenta del Congreso, el
PP que..., por comunicaciones, los mismos que no quieren que
vengan aquí ni Koldo García y que han renunciado a que venga
precisamente, no quieren que venga el Sr. Koldo García y lo
han retirado y hablan de otras comunidades autónomas....

(Se sent de fons la Sra. Garrido i Rodríguez que diu:
“Presidenta ...")

LA SRA. PRESIDENTA:

A veure, silenci, per favor. Mantenguin el silenci.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Y hablan de otras comunidades autónomas los mismos que
no quieren que comparezca, por ejemplo, el presidente de
Castilla-La Mancha, que renuncian a que venga. Hacen
alusiones a él, pero el PP y VOX no quieren que venga a decir
que, efectivamente, no compraron porque no quisieron
comprar. Y por eso quitaron esas comparecencias. Han quitado
todas las comparecencias porque sólo quieren una cosa, un bulo
permanente. Y han quitado todas las comparecencias para
poder llegar al viernes que viene. Y hay muchas personas de las
que ahora hacen alusión que no quieren que vengan aquí. ¿Por
qué?, y ¿por qué hacen alusión de otros presidentes de otras
comunidades autónomas que luego renuncian a que vengan
aquí? Simplemente para mantener el bulo. No se debería
mentir. 

La resolución de los correos electrónicos que constan en el
expediente, dice claramente que eran para la desescalada, no
para el uso sanitario, y lo que se le entrega a la empresa,
obviamente, es para uso domiciliario. Ésta es la documentación
real, formal, que se le facilita a la empresa.

Por tanto, me gustaría saber si usted en el documento que
tiene dice “uso domiciliario”, en el albarán que se le entrega a
la empresa, que creo que es el que ha enseñado usted, si es el
mismo documento o es que el Partido Popular cuando nos ha
entregado expediente nos ha entregado muchos documentos,
que yo ya no sé cuántos documentos nos ha entregado. 

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Gràcies, Sr. Negueruela. Sí, efectivament, compartesc molt
la seva valoració, com no pot ser -crec- d'una altra manera.
L’albarà que tenc, que és el que s’envia al'empresa i el que es
recepciona, diu clarament: “mascarilla protección facial FFP2,
KN95 uso domiciliario”.

L’he mostrat, és el que és, és el que està a l’expedient. A
l'expedient això hi és. Per exemple, el que no hi havia a
l'expedient, i a mi m'ha cridat l'atenció, és l’informe de la
Intervenció General, també un informe favorable, certificant els
fons europeus, que aquest existeix. La Sra. Sánchez el va portar
a aquesta comissió, però a l'expedient que ens havia passat el
Govern de les Illes Balears no hi era. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sra. Presidenta. Hemos pedido ese informe porque,
efectivamente, el Partido Popular no quiso entregar un informe
de Intervención, delegada de la Intervención estatal,
precisamente de fondos europeos con un informe exhaustivo,
que es el tercer informe que avala el contrato de emergencia. 

Por cierto, la Sra. Durán también miente, una vez más,
porque el 21 de marzo de 2020, cuando se publica en el BOIB
el decreto ley que nos ampara las contrataciones de
emergencia, es por el que se hace este contrato. Esto lo dijo el
Sr. Ureña el otro día en el Congreso. Por tanto, dicen una cosa
en el Congreso y aquí la Sra. Durán otra solo para difamar y
mentir. 
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Yo lo que le quería decir, preguntar, es si usted sabe la
diferencia entre un assabentat de Consell de Govern y un acord
de Consell de Govern. 

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sí, crec que ho sap tothom. Per a nosaltres “assabentar-te”
és et dones per assabentatt d'una decisió que ha pres un altre. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Por tanto, no se acuerda la compra en Consell de Govern,
se informa al Consell de Govern. Un assabentat.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Efectivament, així és. Ens donam per assabentats d'unes
compres per valor de 29,5 milions d'euros. Repetesc, aquell dia
al Consell de Govern anaven moltes altres coses, entre elles una
molt important, que era el Decret llei de la desescalada en el
món educatiu. Com que abans havia agraït als professionals
sanitaris, no em vull oblidar dels educadors d'aquesta terra que
varen mantenir les escoles i l'educació dels infants durant tota
una època molt complicada. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias. También por aclarar, era el cuarto pedido que
recibíamos, porque lo aclaró el Sr. Toni Mascaró aquí, en la
comparecencia. Previamente a ese cuarto pedido, había habido
tres pedidos de aviones, cuarto avión que llegaba, no cuarto
pedido, cuarto avión. En los tres anteriores, durante el mes de
marzo y mes de abril, habían llegado 614.730 mascarillas FFP2
a Baleares, barra KN95. Porque en China se compran KN95,
en Europa se producen FFP2 y en Estados Unidos tienen otro
nombre. Por eso lo que se compra es que KN95 y se intenta
homologar a FFP2. Pero técnicamente lo que se compra en
China es como lo llaman en China, en Europa FFP2 y en
Estados Unidos en Estados Unidos. Por tanto, era el cuarto
pedido y, por tanto, era la cuarta..., era el cuarto pedido con...,
y en este caso ya habían llegado 600.000 mascarillas. Por tanto,
era importante para tener stock de seguridad. 

Usted sabe, porque estaba en las reuniones de presidentes,
siempre se habló de la necesidad de tener material para poder
efectuar la desescalada. Ha dicho que nosotros reclamábamos
al Gobierno del Estado que nos diese más material. No llegó
material suficiente, pero, en cambio, lo que sí se exigía por
parte del Gobierno de España era tener material suficiente para
desescalar. ¿Era así y así se ponía de manifiesto en las
reuniones de presidentes de cada domingo?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sí, efectivament. De fet, era un dels criteris que el Ministeri
de Sanitat va decidir en aquell moment de centralització, que
era que les comunitats autònomes havien de reportar cada
setmana el material que teníem. I, de fet, les Illes Balears, i crec
que la consellera Patricia Gómez ho ha explicat, vàrem decidir
tenir un estoc de seguretat superior, perquè nosaltres no només
havíem de tenir estoc de seguretat per al milió gairebé 200 mil
residents de les Illes Balears, sinó per als turistes que poguessin

venir. I nosaltres teníem l’objectiu constant i, a més així ho
pactàvem amb els agents socials i econòmics, de poder obrir la
comunitat autònoma i, per tant, poder donar aquest servei
també als turistes. I aquesta comunitat autònoma, a diferència
d’altres, vàrem medicalitzar les residències, vàrem fer tota una
sèrie de qüestions que, sens dubte, necessitàvem aquest estoc
d’emergencia. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:
 

Gracias. Aquí també han dicho, no sé si Partido Popular o
VOX, porque a veces los confundo, que se había hecho un
informe el 6 de julio. El 6 de julio lo que se hace es una
propuesta de inicio de resolución parcial. Es un documento
formal. No es un informito, es una propuesta de inicio de
resolución parcial por incumplimiento culpable del contrato
con un emisor, con una firma y con toda una serie de apartados. 

Esta propuesta de inicio, el 6 de julio, y esto sí por la Sra.
Durán, no lo digo yo, lo dice el Sr. Ureña. El Sr. Ureña es el
que asume la reclamación por la diferencia de calidad con los
informes del Instituto Nacional, con los correos electrónicos
que justifican la compra. Tal es así que asume eso, que en el
Congreso los Diputados, para no ponerse en un lío, dice que el
contrato está bien hecho. Obviamente que está bien hecho,
porque no puede mentir y, por tanto, si no, estaría mintiendo o
habiendo dicho una cosa que no es lo que ha firmado. Por
tanto, asume que la forma está bien, que las diferencias están
bien y que se reclama, y asume esa reclamación.  

Y la siguiente mentira que han dicho aquí, y menos mal que
la Sra. Sánchez lo acreditó perfectamente, es que por qué con
esa resolución por diferencias que afectaba a fondos europeos,
y que el Sr. Ureña sabía, no lo comunicó a fondos europeos
para que se descertificase. Es decir, el que hace la resolución
por diferencias es el Sr. Ureña y ¿por qué no lo comunican?
Porque se cumplen los procedimientos, como le explicó la Sra.
Sánchez, y se cumplían determinados procedimientos. Si fuese
tan así, no entiendo por qué no lo entregaron directamente
ustedes.

Porque lo que pasa es que han construido un bulo y cuando
les estalla el caso, y eso creo que la señora..., la presidenta del
Congreso no tiene por qué conocerlo, pero cuando estalla el
caso es cuando ustedes tienen que correr a fabricar un
expediente, mentir sobre el expediente, porque le habían dado
un plazo a una empresa de tres meses, que caduca el 18 de
enero, llega el 18 de enero y caduca, y lo pierden, y gana la
empresa. Y puede colegirse, como dice el magistrado de la
Audiencia Nacional, que han permitido que la empresa consiga
su objetivo, que pueda conseguir su objetivo. 

A mí me parece gracioso, porque a ustedes los magistrados
de la Audiencia Nacional unos días les parecen bien y otros
días les parecen mal. La UCO, unas veces les parece bien y
otras veces les parece mal. Cuando hay tres informes, de
doscientas páginas, que informan que lo que están investigando
es por qué el Gobierno de Prohens archiva el expediente en el
plazo que dicen las comunicaciones observadas. Y eso es lo
que dice y no me parece gracioso. Al menos me gustaría..., de
manifestaciones. 
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Vale, porque si eso es así, los que han perdido la capacidad
de reclamar es el gobierno actual, como dice la Audiencia
Nacional y como dicen los informes de la UCO. Y por eso
están intentando enfangar, porque intentan, contra todos los
elementos que hay aquí,  hacer un discurso cuando no es real,
cuando todos los..., la documentación dice para lo que era. Los
correos electrónicos dicen que era para desescalada. Es que han
vuelto a hacer un bulo. Cogen párrafos sueltos del expediente
y van diciendo mentiras.

Por tanto, todo el tiempo queda claro para qué es la compra.
Queda claro que se almacenó. Queda claro que están allí, que
existen, que no desaparecieron. Queda claro que cuando
hacíamos cierta ironía con qué se estaba buscando en ese
almacén, pues lo que se estaba buscando era mentir. Y ha
quedado claro porque en el Diario de Sesiones dicen una cosa
y hoy veremos el Diario de Sesiones y veremos que,
efectivamente, han vuelto a mentir, porque de lo único que se
trata es de que usted comparezca como presidenta del Congreso
para fabricar un bulo, porque han quitado hasta las
comparecencias de las personas que podrían aclarar según qué
preguntas que ha hecho la Sra. Durán. Pero no quieren ni que
comparezcan en Baleares y por eso las retiran las
comparecencias, porque lo único que quieren es que el viernes
que viene, víspera de la jornada reflexión, comparezcamos.

¿Usted tiene la misma sensación de que lo que se pretende
es llegar al viernes que viene en la jornada de reflexión?

(Algunes  rialles) 

LA SRA. PRESIDENTA:

Silenci. Silenci, per favor. Silenci per favor. Sra. Armengol,
pot contestar.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Sí. A mi tampoc no em fa moltes rialles, perquè,
sincerament, crec que ens hauríem d'agafar les coses més
seriosament, i crec que la política és molt seriosa, i la
democràcia està en risc en moltes coses. I crec sincerament que
quan obres una comissió d'investigació per aclarir qüestions
hauria de servir per millorar la contractació, en aquest cas, si
parlam de contractació d'emergència; hauria de servir perquè
parlàssim d'aquestes qüestions en les quals jo no tenc cap
problema de parlar, i per això som aquí avui.

I, sí, efectivament, jo tenc la sensació, no, la seguretat, la
seguretat, que és més trist, des que vaig ser elegida presidenta
del Congrés dels Diputats en som molt conscient, que hi ha tot
una forma de fer política que és intentar destrossar l'adversari
polític, d’intentar enfangar el nom de les persones, i per això no
fa gràcia, perquè és intentar enfangar el nom de les persones i
de les famílies i dels partits polítics que representam, i que tot
això no és una forma adequada de fer política ni d’exercir la
democràcia, ni serveix per a la ciutadania ni d'aquesta terra ni
de tota Espanya. Jo estic radicalment en contra d'aquesta forma
d’intentar... el que han intentat fer, intentar amb fets
desvinculats intentar crear una imatge, una ombra de dubte,
d'una qüestió que res no té a veure amb jo, ni amb el meu
govern.

I per això vull aprofitar aquestes paraules per defensar, una
vegada més, una feina ben feta del Govern de les Illes Balears,
que, efectivament, segurament vàrem cometre errors, igual que
segurament el govern actual cometrà errors en la gestió que
faci, però a un moment molt complicat, on la societat d'aquestes
illes va ser capaç de fer un pas endavant, des de la unitat, des
del respecte, de poder tirar endavant una forma d’intentar
resoldre, davant una situació tan dramàtica com una emergència
sanitària, tirar endavant i vàrem aconseguir ser de les que
tenguérem menys mortalitat i de les comunitats autònomes que
vàrem sortir econòmicament millor d'aquella terrible situació.

I, efectivament, si aquesta comissió fos seriosa, si aquesta
comissió de veritat volgués analitzar aquella compra concreta,
si volgués analitzar totes aquestes qüestions, aquí hi hauria
molts més compareixents, s'hauria demanat a molta més gent
que vengués, que no s'ha demanat perquè, evidentment, hi ha
això. I que és molt sorprenent que, efectivament, les
conclusions siguin el dia abans de la jornada de reflexió de les
europees i que a mi se’m citi al Senat el dia abans de les
eleccions europees, trob que es nota massa -es nota massa-, i
crec que la gent dia 9 de juny actuarà també en conseqüència. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, presidenta. Yo creo..., comparto con usted la
reflexión, porque, al final, en esta comisión se ha ido quitando
gente, y voy a hacer mías unas palabras no que ha hecho el
Grupo Socialista, pero sí que ha hecho el Sr. Castells, portavoz
de MÉS por Menorca, que ha dicho que cada vez lo que está
claro es que las mascarillas son menos fake y esta comisión es
más fake, y por eso la abandonó, porque considera que lo que
se está aquí viendo es que las mascarillas, con todas las
personas que han venido y que han acreditado, han informado
de que las mascarillas se compran bien; tres informes, uno que
ha escondido el Gobierno de Prohens, uno escondido, que
hemos pedido, un informe escondido, que avala la compra, que
es el segundo de Intervención, el tercero de la Oficina
anticorrupción, y dicen que está bien.

Se reclama en tiempo y forma, hoy vemos que las
mascarillas estaban almacenadas, no se dijo que estaban
almacenadas, se mintió, se ocultó, no se facilitó la información.
Se acabó reclamando, sí, en el plazo, a los tres años. Hoy
vemos que una parte importante de esas mascarillas caducaban
a los tres años, precisamente en marzo de 2023 caducaban
170.000 mascarillas, en marzo del 23 caducaban 170.000
mascarillas. También se ocultó esta información.

Se ha ocultado de forma sistemática por el Gobierno
Prohens para dejar hacer con la información, teniéndola,...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Negueruela, se le ha terminado el tiempo.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... se intentaba hacer este bulo.
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Por tanto, simplemente, dejo que usted termine, que haga
uso del tiempo le quede, que no sé exactamente cuál es, y me
pueda usted contestar.

LA SRA. PRESIDENTA:

No, Sr. Negueruela, usted finaliza, usted finaliza,...

(Remor de veus)

... usted finaliza, no le ha hecho ninguna pregunta.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Sí, que ¿qué valoración tiene de todo lo que estoy diciendo?

(Algunes rialles i remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Negueruela, ha finalizado su tiempo, no tiene más
tiempo, usted finaliza su tiempo y está. No, usted finaliza y
usted es el que tiene que finalizar...

(Se sent de fons el Sr. Negueruela i Vázquez de manera
inintel·ligible)

..., sí. No, Sr. Negueruela, no, Sr. Negueruela, dentro del plan,
usted le puede ceder parte de su tiempo, pero usted ha
finalizado su tiempo ya. No tiene, no, no, no tiene. Usted
finaliza, usted inicia y finaliza. Que sí, Sr. Negueruela, sí.

(Remor de veus)

Pel Grup Parlamentari VOX, té la paraula la Sra. de las
Heras.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

 Muchas gracias, Sra. Presidente.

LA SRA. PRESIDENTA:

Perdón, Sra. de las Heras, le comunicó que a la Sra.
Armengol le queden cinco minutos para interactuar con usted.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias. El Sr. Negueruela ha venido aquí a
exigirme hoy que yo retire del Diario de Sesiones las
declaraciones..., estas fotografías las hice yo misma, con mi
teléfono móvil, con lo cual yo no voy a desmentir lo que yo he
visto...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., Barcelona -estoy interviniendo yo, no me interrumpa, por
favor-, Barcelona, remitente “Tamitant”, fecha de remisión, 9
de abril de 2020, escala Barcelona. Otra, Natural Beauty, estas
mascarillas, no son las de Soluciones de Gestión, pedido 880.
Usted me está diciendo -estoy interviniendo...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Negueruela, por favor, Sr. Negueruela, por favor, no
tiene la palabra ahora, permita que hable la portavoz que tiene
la palabra.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Yo sé que se pone usted nervioso cuando le demuestran las
cosas con papeles, porque usted aquí viene sin ningún papel,
sin ninguna prueba a hacer afirmaciones y a hacer exigencias...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. de las Heras, también le recuerdo que tampoco puede
interactuar usted con el Sr. Negueruela.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

..., ya, pero tendré que desmentir porque me ha llamado
mentirosa y me ha exigido retirarlo del Diario de Sesiones...

LA SRA. PRESIDENTA:

Lo sé, pero tiene usted que dirigirse a la compareciente.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Y esta mascarilla es la que me enseñaron a mí, estas son mis
manos, esta fotografía la hice yo desde el almacén. Con lo cual
si a mí me enseñan una mascarilla y esa mascarilla no coincide
con la de Soluciones de Gestión, yo deduzco, acertadamente,
que esta mascarilla no es la de Soluciones de Gestión. Por lo
tanto, yo no he engañado y yo no voy a retirar nada del Diario
de Sesiones, ¡faltaría más y mucho menos porque me lo exija
el portavoz socialista!

De hecho, ayer mismo fueron a visitar las mascarillas,
también debería haberlas visto, si no tienen la pulcritud de
revisar todo lo que miran, no es mi culpa, así que es la suya,
que luego vierte afirmaciones falsas, exigiendo aquí que
seamos los comisarios también los que digamos la verdad.

Sra. Armengol, usted ha reiterado en toda la comisión que
lo pasó muy mal, que fue la peor época de su vida, pero, Sra.
Armengol, ¡usted se fue de copas, en la peor época de su vida,
mientras nos tenía encerrados a todos en nuestra casa! ¡Por
favor, menos hipocresía!...

(Remor de veus)

Y también han dicho que no es su estilo atacar al adversario
político, ¿por eso denuncian al Sr. Ureña? Es que no dicen ni
una verdad ni sin querer.

En fin, para ir concluyendo, los informes de inspección que
levantó Bureau Veritas en el momento de la compra de las
mascarillas en origen, y que la empresa suministró a los
técnicos, desde un principio consta que, como mínimo, 700.000
mascarillas, esto en origen, y las cajas aparece, eran non
medical, que era la finalidad para las cuales se utilizaban las
FFP2 o, por equivalencia, las KN95, por tanto, EPI.
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Aún así, se adquirieron y se pagaron como FFP2. ¿Tenía
usted instrucciones de alguien en tal sentido? Y ¿cómo podría
explicar que si no quería las mascarillas, la comunidad de
Aragón dijo que ya las tenía colocadas en Baleares y Canarias?

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Armengol....

(Se sent de fons el Sr. Negueruela i Vázquez de manera
inintel·ligible i remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Negueruela, le ha hecho pregunta, usted no le ha hecho
ninguna pregunta y se le ha finalizado el tiempo. La Sra.
Patricia de las Heras le ha hecho una pregunta y ahora la Sra.
Armengol tiene el tiempo para contestar.

Sra. Armengol, quan vulgui.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. A veure amb el
plantejament que vostè fa, Sra. Diputada, cadascú es retrata a
si mateix com és, no?, i com funciona, vostè s’acaba de retratar,
jo no entraré en el seu fang, no ho faig, no ho faré per la
institució que represent, ni perquè he estat presidenta d'aquesta
comunitat autònoma amb molt d'orgull i perquè, efectivament,
ens va tocar gestionar una època molt difícil, i vostè pot riure,
perquè vostès no eren allà on s’havia de ser que era ajudant el
país i ajudant la ciutadania. I això jo ho tendria a la
consciencia, si fos vostès, si fos part del seu grup polític.
Nosaltres treballàvem intensament, d'una forma molt dura i, sí,
efectivament, va ser una època duríssima, per a mi i per a tots
els responsables públics, i puc dir que per qualsevol color
polític que gestionaven en aquell moment tan complicat una
pandèmia sanitària com la que vivíem.

I si, jo no crec que faci cap rialla. I, sí, ho dic amb orgull
perquè vàrem sortir-ne dins les dificultats i mai no oblidarem
les persones que varen morir, vàrem sortir bé i ho vàrem saber
fer bé, i des del meu convenciment segur que, efectivament,
algun error es degué cometre, és clar que sí, però que es va fer
feina per l’interès general i per sortir d'aquella situació tan
absolutament complicada.

I referint-me a aquest contracte concret, que és el que vostè
em demana i em torna demanar i això, jo li he dit
claríssimament: ni jo ni ningú no va rebre cap instrucció que es
contractàs amb cap empresa, ni en això ni mai. Vostè em
coneix poc, és que jo en la meva vida, en la meva vida, i ha
gestionat vuit anys el Govern i quatre el Consell Insular de
Mallorca, no he donat una ordre, no he parlat amb cap càrrec
del meu govern perquè contractàs una empresa, jo no som
d'aquestes. Jo vaig entrar en política, entre altres coses, per
lluitar contra la corrupció que hem viscut en aquesta terra, de
la mà de qui l'hem viscuda i per fer una democràcia molt millor
per a tota la ciutadania d'aquestes illes.

Aquesta és la meva convicció més íntima, Sra. Diputada. I
en això sempre he estat i som una persona honesta. I a mi no
em ficarà, i per això em dol, i per això quan riuen em dol,
perquè a mi no me ficaran en aquest tema. I em dol per la gent
que va fer feina i que es va deixar la vida per tota la gent del
Servei de Salut, per tots els professionals sanitaris, per la
Conselleria de Salut, vostè no sap el que va significar allò, no
sap la feinada que es va fer, no sap el que va significar tenir els
hospitals com els teníem, haver de medicalitzar les residències,
haver de medicalitzar el Palau de Congressos, haver de llogar
cinc hotels pont, haver de posar controls a ports i aeroports, a
totes les persones que venien aquí, haver de lluitar contra tot
allò i haver caigut un 21% el PIB; i aquell contracte, Sra.
Diputada, els agradi o no, aquí s’ha explicat per totes les
persones que han vengut i que han intervingut, tant els tècnics
com els polítics que vostès han cridat, també tenim el silenci
dels que no han cridat a venir, supòs que per qualque cosa deu
ser, aquest contracte és un contracte que està avalat per la
Intervenció General de la comunitat autònoma amb dos
informes potents, un d'ells s'havia amagat a l'expedient que el
Govern de les Illes Balears actual ens ha donat, unes
mascaretes que es necessitaven sota criteris tècnics -repetesc,
sota criteris tècnics- es necessitaven en aquelles mascaretes per
fer la desescalada, tenen un ús que és l'estoc de seguretat, com
que hi ha aquella diferència entre el resultat de l'Institut en la
compra es fa una reclamació, en temps i forma, el tercer any i
tens quatre anys per reclamar, això són temps legals en temps
i forma, s'inicia el procés de reclamació per part del meu
govern i el Govern que hi ha actualment assumeix íntegrament,
l'expedient de reclamació que es va fer dels 2,68 milions
d'euros, i després, misteriosament, es deixen caducar. I això és
el que tal vegada hauríem d'investigar -i només don un consell-
al Parlament de les Illes Balears, per què es deixa caducar, per
què es deixa que aquells tres mesos passin sense contestar mai
a les al·legacions de l'empresa. 

A vostè, que no és al Govern, no li crida una mica l'atenció
que l'empresa hagués fet unes al·legacions i que ningú del
Govern de les Illes Balears no contestàs aquelles al·legacions?,
no li crida poderosament l'atenció que després ja sigui l'any
2024 quan es corregeix el primer informe per una funcionària
i diu que seran vuit mesos? No li crida poderosament l'atenció
que després un director general, sense cap informe jurídic, faci
el plantejament de la caducitat de tot l'expedient? No li crida
poderosament l'atenció? A mi sí, i crec que la ciutadania de les
Illes Balears té dret a saber-ho tot, igual que a mi m'han vengut,
i  jo he vengut aquí, i em demanen tot el que jo sé i el que puc
aportar, i jo ho aport, crec que la gent té dret a saber tot el que
ha succeït.

I concloc, Sra. Diputada, jo agraesc que m'hagin donat
aquesta possibilitat. Crec que els he explicat clarament tot el
que hi ha, i el que hi ha és un govern que es va rompre les
banyes per salvar la vida de la gent i per retornar l'economia en
aquesta comunitat autònoma, que ho va fer de forma honesta -
honesta-, que va haver de comprar material d'emergència, sí, i
tanta sort que en vàrem comprar, 430 tones per valor de 38
milions d'euros. Aquesta és la realitat, i que vàrem aconseguir
...
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LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Armengol, se li ha acabat el temps.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

... sens dubte una situació millor per a la ciutadania. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula el
Sr. Apesteguia. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Gràcies, presidenta. No faré ús d'aquest segon torn.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Popular, te
la paraula la Sra. Durán. L’inform que a la Sra. Armengol li
queden dotze minuts per interactuar amb vostè. 

LA SRA. DURÁN ICLADERA:

Difamacions, mentides i bulos, els seus, Sra. Armengol i del
Partit Socialista. El primer, la seva denúncia política del Partit
Socialista de Balears, contra el Sr. Javier Ureña, no s'ha admès
a tràmit. Per tant, no s'han obert diligències.

Segona mentida, la presidenta Prohens, diuen, va deixar
caducar l'expedient, l'expedient no va caducar, i així ho va dir
amb una resolució al Consell Consultiu per unanimitat i, que jo
sàpiga, hi ha dos membres del Partit Socialista.

Diu el portaveu socialista que nosaltres no volem que
vengui segons qui, les compareixences que s'han retirat fins ara
han estat a petició del Partit Socialista, que han estat cinc -ha
estat a petició del Partit Socialista. A més, el Partit Socialista,
ni volia que vengués el Sr. Koldo, perquè no el va posar en el
seu pla de treball, ni volia que vengués el Sr. Hidalgo, però
com que no els trobam, no sabem si són a Botswana o on són,
si vénen dia 3, perfecte, però si no vénen dia 3, continuarem.

Sra. Armengol, per què varen deixar caducar les
mascaretes?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS: 

Gràcies, Sra. Durán. El Senat el va poder localitzar tot
d'una, no sé, tal vegada li haguessin pogut demanar el contacte.
La querella admesa a tràmit i enviada a Europa. Aquesta és la
realitat. Ho dic perquè no diguem coses que no són i, per tant,
embullem la població. Jo crec que ... jo li ho repetesc, jo li puc
parlar com a com a expresidenta del Govern de les Illes
Balears, i, per tant, en la meva competència.

Li ho repetesc. Jo crec que el funcionament de qualsevol
magatzem de material sanitari és que, efectivament, hi ha
material sanitari que caduca, òbviament, jo li ho repetesc. Ara,

aquest any hi ha hagut un avís de compra de vacuna de grip i de
vacuna de grip A, demani a quantes comunitats autònomes,
demani la quantitat de vacunes que han caducat, sempre caduca
material sanitari, és l’habitual dins tots els magatzems de
compra. Però jo ho sé, perquè ho intuesc, Sra. Durán.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

4 milions d'euros caducats, vostè ho troba normal, entenc.
1,5 milions de mascaretes, vostè ho troba normal. Avisen per
dues vegades que caducarà dia 17 de maig com després l’agost,
i és igual, les deixen caducar. 

Arriba la UCO dia 19 de juliol del 2022, resulta que parla
amb el Sr. Palomino, la UCO demana tota la documentació,
tota la documentació d’aquest contracte, no un expedient, tota
la documentació, i mira per on a la UCO no se li donen dos
documents, no se li dóna l’informe del CNP, i no se li dóna
tampoc el certificat que eren bones, el certificat que havia fet
el Sr. Mascaró d’idoneïtat. A vostè l’informen que entra la
UCO?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS: 

A veure, primer de tot. Això que vostès compren 1,4
milions de mascaretes i les deixen caducar, és que no és cert. A
veure, es compren les mascaretes per tenir estoc de seguretat.
Les mascaretes no estan en absolut caducades ...

LA SRA. DURAN I CLADERA:

Li he fet una pregunta, em pot contestar, per favor?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS: 

Li contestaré, però com que jo tenc molt de temps li puc
contestar en temps, no?, sincerament. Perquè crec que no ho
acaba d'entendre i jo li ho vull explicar bé, perquè ho entengui.
Es compren les mascaretes per a estoc civil, per a estoc de
seguretat, i es mantenen com estoc de seguretat, i fan aquests
ús, serveixen per a aquest ús, perquè, de fet, nosaltres les
podem comptabilitzar per poder fer la desescalada, que era
fonamental fer de la desescalada. Perquè nosaltres érem on som
una comunitat turística que necessitàvem obrir-nos,
necessitàvem reactivar l'economia, i, per tant, necessitàvem
començar aquella desescalada que es comença a Formentera,
gràcies a la molt bona feina que feu el Consell de Formentera,
en aquell moment, amb la societat civil i que, per tant, es va
poder tirar endavant aquella desescalada. Per tant, aquelles
mascaretes tenen un ús, i per això mai no es reclama per tot el
valor, sinó que es reclama per la diferència de la qualitat,
perquè aquell ús i serveixen per a això. I després s'hagués
discutit la reclamació, si vostès no les haguessin deixat caducar,
i ho dic una vegada més, perquè tenien tres mesos, i això és el
que diu el Consell Consultiu i és el que diu la jurisprudència
del Tribunal Suprem. Sí, Sra. Durán, s’ha de mirar l'expedient
i s'han de mirar bé les coses que diu el Consell Consultiu. Clar
que sí, clar que sí. I, per tant, el que és sorprenent és que s'hagi
deixat caducar i ara ja no s'hagi decidit no reclamar-les i
després vagi a la interlocutòria de l'Audiència Nacional i veurà
què diu el jutge de l'Audiència Nacional, que el Sr. Negueruela
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ha explicat perfectament, i, per tant, jo ja no hi tornaré a entrar.
I, per tant, aquesta és la realitat.

La seva pregunta jo ja l'he resposta com deu vegades avui 
dins aquesta comissió d'investigació.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

No em vol contestar la pregunta. Em pareix greu que vostè
torni dir que ha caducat l'expedient, l'expedient no va caducar,
la sentència del Tribunal Suprem vostè sap que és de mitjans
gener. La caducitat que vostès diuen que hagués caducat el
gener hagués estat a principis de gener, com pot fer mai
caducar, és impossible, i el Consell Consultiu, per unanimitat,
ha dit que aquesta sentència del Suprem no afectava per a res
aquesta contractació. 

Dit això, vostè diu que no li varen dir res de la UCO, és que
tampoc no ho sabia, segons hem vist, la seva consellera. I vostè
ha dit avui un parell de vegades, “jo no sabia res”. Qui la
coneix vostè, fins i tot els seus socis de govern, sap que vostè
ho sabia tot perfectament. I, a més, vostè creu que el director
general, el Sr. Palomino, li diu al director de l'ib-salut, el Sr.
Juli Fuster i el Sr. Juli Fuster no li diu tot d'una a la seva seu
cap superior, que en aquest cas és la consellera, que en aquest
cas és la dona, i no la crida per telèfon i li diu “Patricia hem
tengut avui la UCO”, o és que a vostès els entrava molt la
UCO?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

A veure, quant a la caducitat, informe que fa el Sr. Ureña
dia 24 d'agost per enviar a l'empresa sobre la caducitat. Quin
temps li dóna a l'empresa?, tres mesos, tres mesos, no se li
notifica a l'empresa fins a dia 17 d'octubre, tres mesos, 18 de
gener, que és el que diu la interlocutòria de l'Audiència
Nacional, que és el que pareix que la trama havia pressionat i
que fa efecte. Aquesta és la realitat. No m'ho invent jo. Això
són els documents, Sra. Durán. 

El Sr. Ureña diu que l'empresa té tres mesos, i per això,
l’any 2024, quan ja ha caducat reinventen l'expedient i hi ha
una funcionària que diu, no eren tres, eren vuit., quan ja ha
caducat, Sra. Durán, perquè vostès ara obvien que dia 24
d'agost, el Sr. Ureña dóna un temps de l'empresa de tres mesos.
Per tant, a mi no em digui que mentesc, els que han enganat són
vostès, els que han intentat fabricar un bulo són vostès ...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

No em contesta.

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS: 

... i els que estan davant una evidència clara davant la gent són
vostès ... 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

NO la varen informar que havia entrat la UCO?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS: 

I qui un dia, i qui un dia haurà de demanar perdó per tot el
mal que fan a moltíssima gent són vostès. I no, no em varen
avisar que entràs la UCO, no sé com li he de dir, li puc dir en
castellà si vol. Però no em varen avisar.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Independentment del que vostè diu de dia 24 d’agost, que
tants sort ha reconegut que vostès mai varen reclamar i que qui
va reclamar va ser el Govern de Marga Prohens i el Sr. Javier
Ureña, qui diu que són vuit mesos és la junta consultiva de
contractació, que miri per on en aquell moment, hi havia la Sra.
Rosario Sánchez. Per què mai el seu govern va reclamar?

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

A veure, ara acaba de dir que jo a la fi reconec no sé què. Jo
tot el temps he dit, es fa una primera telefonada a l’empresa...,
ara no sé si dir-li, el mes de febrer o el mes de març, es fa un
escrit a l’empresa del Sr. Palomino el mes de març de 2023,
molt abans de les eleccions. Jo crec que si vostè volgués ser
sincera, si pot ser que fos sincera, recordarà que en aquell
moment ni vostès ni nosaltres pensàvem que vostès
governarien, el mes de març de 2023. Aquesta és la realitat, si
tots volguéssim ser clarament sincers. Es fa la primera
advertència a l’empresa. El 6 de juliol, es va un informe formal
de començament de l’inici de la reclamació, que és el que hem
dit en tot moment, un informe on s’expliquen totes les passes
i s’explica la possibilitat, que hi ha una possibilitat de reclamar
a l’empresa per valor d’aquests 2,68 milions d’euros.

Vostès entren a governar, efectivament, i el Sr. Ureña, que
té els mateixos tècnics que tenia anteriorment el Sr. Palomino,
fa l’informe de reclamació, o sigui, activa l’expedient de
reclamació dia 24 d’agost. I en aquell informe -i això és molt
important que ho deixem clar- de 24 d’agost que vostè em diu,
el Sr. Ureña assumeix tot l’expedient íntegrament. Això vol dir,
que assumeix que la compra està ben feta, que assumeix tota la
compra, que assumeix que se certifiquen amb fons europeus.
Tot això està assumit a l’informe del Sr. Ureña. I en aquest
informe de dia 24 d’agost, li dóna 3 mesos a l’empresa i de 24
d’agost, no se li notifica a a l’empresa fins a dia 17 d’octubre,
si la memòria em falla, tal vegada és el 18, no ho sé, però estan
allà, fins octubre. O sigui, esperen molt de temps a notificar a
l’empresa que aquell informe de dia 24 d’agost. Una vegada es
notifica l’octubre aquell informe a l’empresa, li donen un
termini per fer al·legacions. L’empresa fa al·legacions en temps
i forma, Sra. Durán, i el govern actual no contesta mai a les
al·legacions de l’empresa. Això sí que jo ho trob surrealista,
això sí que jo ho trob estrany, per què el govern actual no
contesta mai a l’empresa les al·legacions. I després passa tot el
que li he dit.

Per tant, la nostra administració, el meu govern va iniciar el
procés de reclamació, que vostès varen assumir íntegrament i
fan el fet de reclamació formal en l’informe de dia 24 d’agost,
que és el que jo li estic explicant. Per tant, nosaltres som els
que començam l’inici de l’expedient, vostès el continuen,
assumint íntegrament tota la feina feta pel meu govern i per
tant, entenc que d’acord amb la feina feta.

 



Investigació d'irregularitats en contractes amb Soluciones de Gestión y Apoyo a Empresas SL/Núm. 21/31 maig 2024 349

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Quin mal, Sra. Armengol, la seva supèrbia i la seva
prepotència, ja no me’n recordava. Vostè, és veritat, va dir que
ens guanyaria per terra, mar i aire, quina cura d’humilitat, no,
perdre les eleccions?

Miri, vostès no varen reclamar mai, no sé si és perquè feien
comptes guanyar les eleccions, com vostè diu ara, o no sé si
perquè vostès no tenien intenció de reclamar mai. La
reclamació just la pot posar el director de l’ib-salut i qui la posa
és el Sr. Javier Ureña. Vostès varen fer un paper com mentre,
que era una proposta de resolució, dia 6 de juliol, que és la
prova del (...), que volien deixar qualque cosa perquè era el dia
que la presidenta Marga Prohens va ser investida.

Vostès, dos mesos després, quan ja hem vist que aquest
contracte.., és a dir, si ara nosaltres ara som aquí Sra. Armengol
només és per una cosa, perquè vostès varen comprar a una
trama de corrupció vinculada al Partit Socialista, perquè dia 21
de febrer hi va haver 21 persones detingudes i perquè des
d’aquell moment estan investigant el seu govern l’Audència, la
UCO i la Fiscalia Europea.

Jo no li faré més preguntes, Sra. Armengol, jo no n’hi faré
cap ni una més. La realitat és que els fets la deixen a vostè en
evidència i perquè vostè em continuï contant mentides, no val
la pena. L’únic que volem deixar ben clar és que les evidències
deixen que per acció o per omissió, vostè i el seu govern varen
beneficiar la trama, perquè li varen perdonar 4 milions d’euros,
4 milions d’euros que reclamaran fins al darrer euro, la
presidenta Marga Prohens i el Sr. Javier Ureña.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Durán. Per acabar...

LA SRA. ARMENGOL I SOCIAS:

És curiós que em demanin comparèixer i no em deixin
parlar, encara que tengui temps.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Armengol, com li he comentat al principi, els portaveus
són els que comencen i els que acaben (...).

Per acabar, vull agrair a la Sra. Francina Armengol Socias
la seva compareixença. 

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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